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panel konusu

: §. Gökşin SEYLAM
kırsal ve kentsel Alan Diizcnlemelerinde
sekıörün sorunları, Çözüm Yollarl, G€leceği.

PANEL YÖNETİCİSİ_ Sayın delegeter, öğleden sonraki otıJrumu açıyorum.
Bugün, son yıllaİda sektöriimüzün büyük uğİaş alanı olan Kentsel Aısa

Diizenlemesi ve Krısal Alanda Arsa Di2enlemesi konusunu b€raberce 8örüşüp bif
sonuca geıirmeye çalışcağız; Biz önce aİamızda konunun ana ha anyla biİ genel
göffşmesini yapacağz, sonra hep beraber sizlerin de katıııml ile konuyu bir sonuca
getirmeyğ Flışacağrz.

Ben ilk sorumu Sayın Mehmet Demircan'a yöneltsnek isüyorum.
İmar uygulamalaıı son zamanlarda büyük çapta Bakırköy Belediyesince

yürütüldü. Acaba Bakırköy Belediyesi olaıak imar uygulamalııırndan ne
amaçlıyorlardı, bu amaca ne kadar ulaşabildiler? Bunlan bize kendisi kısaca
açlkıayabilecek mi?

Mehmet DEMIRCAN- Teşekkiir ederim Sayın Başkan.
Ben şurada bir p:ırantez açmak istiyorum, gerçi Başkanla daha evvel mutabık

kaldım, belki birçoğunuz biliyorsunuz, dün zaman ayarlamasından dolayı teknik bir
anz2 otdu, Dıinkü yapacağım konuşmayı çok kısa, tahammül sınırlannzı Emayacak
derecede kısa olarak arz edeceğim, ondan sonra uygulamalara geçreğım.

Bu sene de Enip edilmesinde gurur duyduğum lkinci Telınik Kurulıayımzda siz-
leri en içten duygulanmla selamlanm. Aynı zamanda oda ve kunltay yöneticileIini
huzurunuzda heyecanla kutlarım. Bendğniz -Başkanımızın da ded iği gibi-
mesleğimizin ilk kuşak mensuplanna dahil olan biİ meslekdaşrnızım. Böyle olunğ,
dünii yaşadım, bugünü devam ediyorum, müsaade buyurursanız, dediğim gibi çok
kısa olarak dün ile bugün karşılaştırması yapacağtm. Ve kurultayımızın başından
beri akip etriğm, biraz da kendime göre karamsar bulduğum bu kadaİ tekamülü, bu
kadar ilerlemeleri biraz karamsar bulduğum için sonunda biıaz pemb€ buludaI yarat-
mak istiyorum.

Şöyle ki, diin mesleğimiz bazı kardeş mühendislik branşlanyla temsil ediliyor-
du, bugiin ise, gerek kamu sektöriinde, gerek özeı soktörde, gerekse öğretim kurum-
lannda çok yetenekli meslekdaşlarımız da temsil ediliyor. Dün sayılan iki elimizin
paımağı kadar olmayan çok değerli kurucu birkaç öğretim görevlisi tarafindan
yetiştifiliyorduk, yalnız Yıldz Üniversitesinde, bugün ise memleket saüına dayan-
mış dört güzide üniversiteden yine yüzlerce yetenekli mesıekdaşımız öğetim
görevıisi taIaflndan yeüştiriliyoruz. Dün birçok kurumda Türk teknik ofdusunun
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yardımcr pozisyonunda bir sınıfı olaıak görev yapıyorduk, tabiri caizse vesayet
a]tında idik, bugiin kamu kuıumlannda, özel s€ktt rde, iiniversit€lerde aynı s€Viyede
görev veriyoruz, hatta bazl kurumlarda bir miktar üsı seviyede seyrediyor bu durum.
Dün, bfuçoğumuz yegane çalışma alanrmız olan baba evimiz Tapu ve Kadasıro Genel
Mtidiirlüğünde görev üyorduk, bugıin memleket sathında her kuruluşıa görev alabi-
liyoruz- Ve arkadaşlar, diin senelik genel kurullaırmzı zor oluştuıuyorduk, birkaç
kişi ile fakat bugiln kurulaylar yapıyoruz. Dün,lshnbul'da, Ankara'da, lzmir'de her
hangi bir dayanışma güctimüzü anıncı bir oplantı yapacağımız zaman bir küçi.ik sa-
lon ıutuyor, o küçük salonu lam doldufamıyor, biıkaç masa ayırtıyorduk, bugün
lstanbul'da, Ankara'da, İzmirde belki diğer viIayetlerimizde en guzide saıonıan tu_
tuyoruz, yine meslekdaşlanmıza yetniyor. Bunlar çok önemli konular.

Diinle bugün arasında tabii çok fark var, bunlar hepinizin bildiği şyler. Tabii ki
diln 16l mühendis numaıalı Mehmet Demircan, simsiyah kıvır kıur saçlı idi, bugün
gördüğünüz gibi artık biraz yokluk, biraz aklıkla karşı karşıya; ama bu insan
ömründe büyük bir zaman ayınmı olabiliı, mesleğimiz henüz daha 30 senelik bir
maziye sahipse, mesleğimiz daha delikanlılık çağın bile yaşmıyor, çok genç ve çok
taze, çiçeği bumunda bir mesleğin mensuplanyz, bunu da hiçbir zaman akimızdan
uzak fuünamamız lazım. lşle ben bugün bütün bu iyi duygularla mücehhez olara_k
diyorum ki: Getecek, muhakkak bugünden çok iyi olacaktır. Nitekim, bugün de
dünden çok iyidir. Ve bu şekilde sizleri geleceğimizin daha mutlu, daha iyi olacağı
inancı ile ıekar hürmetle selamlıyorum.

Şimdi esas panel konuma geliyorum, onu aız edeceğim. ildız Üniversitesinden
mezun olduğum 1958 yılndan bori hiç aıa vermeden, bugüne kadar Isıanbul Beledi-
yesinde görev yapan bir meslekdaşınz olarak ben de huzurIarınzda kamu sektöİü
açısından imar planları uygulamalannın uygulamada yaratuğı sorunlar, çöZüm yol-
lan konusunda fikir ve dcneyimlerimi arz etmeye çalışacağım. Genelde İstanbul Bele-
diyesi sınırları içerisinde ve mücayir alanında yapıtan uygulamalaIda kaışılaştan so-
runlaıı, memleketimizin heı arafinda yaşandığı kanısındayım. Bu nedenle, imar
harita ve imar uygulamalannın en geniş kapsamlı olaıak yapılmakta olan bir bölgede
bilfiil çalışmanın avanıajı içcrisinde düşüncelerimin isabct k^zanacağına inanryorum.
Diğer talafıan, 16l sıra numaralı mühendislik üye karnemin de betirttiği gibi,
mesleğimizin ilk kuşak eiemanlan içerisindeyim. Bu durum da, mesleğimizin dünü
ve bugününü yaşamanın deneyimi ve avanıajına da sahibim. Ayrıca, lstanbul
BüyüI§ehir Belediye Başkanlığında ve bilahare Bakırköy Belediye Başkanlığında iki
kez Halita Müdürlüğü Teşkilatını kurrna mutluluğuna erişmiş bir mestekdaşınızım.
Yukarıdan beri kendi özgeçmişime ait bilgiler arz ettim, biraz dozajını kaçırıp
alışılanın dşına çıkuysam özür dilerim, 30 senelik meslek yaşanıısı insanı bu kadar
konuşturuyor, genç meslekdaşlanma benden daha uzun meslek önirü diliyorum.

lmar planı uygulamalarında başafı veya başarısızlık, büyük ölçüde plan
yapıhrken gösterilen teknik ıiıizliğe bağlıdür. Ütkemizde plan yöntinde şikayulerin
en çok olduğu dönğmin haıiıadan yoksun olduğu döneme rası.taması boşuna değildir.
Bu nedenle biraz uyguLunadan öncc yapımdan bahsctmek isıiyorum. lmar p.lanı
yaplmt vc uygulaması deni|ince, ilk akla gelen, malzeme harita olmaktadır.
Gcçınişı.e plıırılamanın başrısıztığa gitmesinin en büyük e&cnlerindcn birisi ve bel-
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ki de en önemlisi, plan alüığı olaıak kullanılan hariıalann haritı ıekıiğinden nz-k
oluşundandır. Sağlıklı bir altlığı, güncel durumu gösBren ve hali hazır tabir etıiğiniz
topografik hariıalaıla kada§ııat haıilalann aekniğine uygun olarak birleşmesinden
meydam gelen haritalarüı. Böyle bir alttü lizeıine yapılan plan uygulamada kolaylıt
sağlar. Ülkemizde planlamanın ıekniğine uygun yapılamayışı ve dolayısıyla uygu-
lamadaki aksaklıklaı yanlış ve çirkin yapılaşmayı doğurmuşEf. Bu devrenin de haıi-
tacılığın bulunmadığı veya yeterince bulunmaüğı döneme ras aması tesadüfi
değildir. l!)60 yılına kadar imar planlan parça parça, çoğu zaman ıek parsel ölçeğinde
haİita tekniğinden yoksun krokiler iızerine yapıımıştlİ Bunun sonucu, belediye
aşivlerinde mevcuı binleıce plan, uygularıamamarıın çafesDliği içerisinde kaderlerine
ı€İk edilmişıerdir. Böıge9l planlaİ yerine, küçiik alanlan içeren ve çoğu zarnan kişircl
çıkadan öngören mevzii planlann yapımı ıercih edilmişıir. Biraz daha fazla inşaat
alanı ve bir kat fazla imaı durumu alınmak için yapılan plan değişiklikleri, plan
bütünlğğü ilkesine esaslı ba darbe olmuşıur. Plan yapımında ve uygulamasında haıi-
tanın önemi kadar, hariıanın iskeletini ıeşkil eden nirengi, pnligon ve nivelman
şbekeleri gibi sabit ıesislerin önemi çok biiyiikia.

Uygulamalarda sorun ve ukanıklıklann ana nedeni, yukanda da beliİtildiği gibi,
üzerinde sıhhatli sabiı tesislerin bulunduğu haıiıanın hizmete verilememesidir
Özellikle büyük kentlerde nüfus patlamaları, genellikle kırsat kesimde çarpık
yapılqmalara neden olmuşfur. Bu, ister gecekondu, isıer kaçak in§aaı şeHinde olsun,
sonuçıa çekiİdek kenün etrafında yoğun bir plansu yapılaşma oluşmuştrır. Kırsal ke-
simde de en hassas olan ilkelerin uygulanması yönıemi, plan üfedmi vatandaş ıale_
bine karşılık oldukça kısır bir devreye sokmuştur. Arz ve talep dcngelenmemiştiı.
Bunun sonucu olarak da, vatandaş da plan ve yasalara aykın da oısa "Kendi işini ken_
din yap" düşüncesi hakim olmuştur.

Diğer taİaftan, mülkiyet sorunu konırol altına ahnamamış, kentin hemen ci-
vannda bulunan taılalaı hisseli özel parselasyon usulü salılmış, halk arasında 'Kafa
Paıseli" denen yöntemle paİçaıanmış ve bu parçalara kamu alanlan, altyapı
düşünülmedcn gelişi güzel yerleşim yapılmıştır. lmar planlarırrın süatli biıirileme-
mesi, resmi ifrazdan ziyade özel paselasyona ıeşviİ ve imkan sağlaİnıştır. zaman za-
man, özellikle yeİcı yönetimlerdeki poliük görüşlerin ıoleransIı ıuıumlan, buna
bağlı olafak vaundaş inanrşında nasıl olsa bir$in gelir affedilir peşin yargısı devamh
şekilde çarpık yapılaşmayı besleyen zaraılı kaynaklaİ olmuşlardır. Kentlerin
yakınında plana göre yapılaşma yerine, yapılaşmaya göre planlama, isıer is@mez be_
nimsenir hale gelm§ür. Çeşiıli zamanlaıü çıkanlan af yasalaıı, sorunlara çözüm
geüreceği yerde, daha da karışıtlıklara sebep olmuş ve bu yasalar adeta çarptt(
yapılaşmayı teşvik yasası olmakun ileri gidememişlerdir. Geçmişt€ki aksaklıklann
nedeni oıarak, tsknik eleman yeığrsiztiği, ıekniğine uygun harialann olrnayışı, plan_
lamada pratik davranılmaması, mülkiyet karmaşasr, politik tutum ve üvranışIar,
hzlı nüfus aıtışı gibi hususlar sayılabilir.

1960 yılından sonra yerel yönetimlerde bilinçli planlama ve uygulamaya yönelik
haIeketliliğin başladığına tanık oluyoruz. Özellikle biiyiik kent yerel yöneümleri
teşkilaüanna birer hariıa birimi yerleşürmeye özen gösıeriyorlaı. Böylece plan
yapmı ve uygulamasnda mima aİla birlikıe hadracılar da diyalog iç€risinde kendile-
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rine düşen göreyi başaıı ile yerine getirmeye çalrşıyorlar. İmaı planı uygulama-
lannda, plarıın saylsal ifadesi olan inşaat istikaİnet röleveleri, bina yiiksekliklerinin
bElangıç noktasını belirleyen kod ve kesit ölçüleri, yol profilleri, siluetler, gabaıi-
ler, mevzi haİiİa günctlleştirrneleri, yola terk ve yoldan ihdaslaİ, kaçak yapı tespide-
ri, parsel birleştirme ve ayırmalan, inifa ha*tı ıesisleri, paıs€l dtlzenlemeleri, lmar
Yasası 18 inci madde uygulamalan ile 2981 ve 3290 sayıtı İmar Affı yasalan ilgili
maddeleri belti başh uygulama konularını oluşıurmakadular. 6785 sayılı İmar Ya-
sasının yerine ç*arılan 3194 sayılı yeni irnar yasası, sorunlaıa birçok bakımdan
farklı yaklaşımlar getirmiştir. Bu yasanrn en belirgin öZelliği, morkeziyetçiliği
azalbp, sorunlan mahallinde çözüme ulaştııma imkanını sağlama amacına yönelik
oluşudur. Ömeğin, harita ve imar planlaıınln her beleüyenin kendi bünyesinrle
yapılıp onaylanrnası zaman kaybrnın önlenmesi bakmından olumlu bulunmuşu]İ.
Parsel düzenlemelerinde ortaklık payı yiizde 25ten 35'e çıkarılarak yönetimıerin
kamu alanı ihtiyaçlannın sağlanmasrnda ferahl* yaratmıştır. Bir paısel işinde p|an

şafllannı sağlamak koşulu ile ifraz yapmadan biıden fazla inşaat yapma hakkJ
tanlnmrştrl. Ruhsat konusunda trkanıkllğı önlemek amacıyla özel yeminli biirolann
da bu işi yapabileceği esası getirilmiştir. Yine ruhsatla ilgili olarak 1000 metİekare
alanda iki kata kadaİ yapılarcla ruhsat almayı ortadan kaldırmışüİ. İleride küçtik so-
rünlaı doğuracağt için hisseli satrşı yasaitanmışıır. Daha bunun gibi iyileştiıici
önlemler alınmıştır. 2859 sayılı Kadastro Yenileme Yasas da madü halaların mu-
vaffakat esasına göre düzeltilmesi esasını getirmişta. Yeni çıkanlan yasalarl4 haıita
mühendisliğinin çalışma alanlan genişletilmiş, teknik kalknmada meslekdaşlarımıza
büyük sorumtutülar yüklenmiştir. Bu yasalar, yukanda da belinildiği gibi, 3194
sayh lmar Yasası ve diğeı af yasaları ile 2859 sayılı Kadastro Yenileme Yasası'dıı.
BunlaI betti başlılan ı,abii daha da vaİ. Bizler için imar affı yasalannın uygulamalan
ve çalışmalan yeni bir çtğır açm!şur.

Şimdi özellikle çalışmış olduğum bölgede ilk adımını attığımız ve sayın bele-
diye yöneticileri ile bugüne kadar mümkiin olduğu kadar mesleğimizin de şref, hay_
siyet Ve büyüklüğünii daima göz önünde tutaİak gefçekleşdrdiğimiz Bakırköy'deki
hisseli olayını arz etmek isıiyorum. Bu da tabii bütün illerimizde herhalde aynı esas-
lan sağlayacaktır. Bakırköy deki hisseli olayı: Bakuköy Belediye hududaıı dahilinde
bulunan hisseli özel palselasyon alanlarınrn müstakil tapuya dönüştürülmesi
işlemlerine ilgili yasalar hükümlerine göfe t985 senesinde başlanmışur. Halk
arasında "Kafa parseli" diye bilinen ve tarlaların hiçbir plan ve tekniğe bağh
kalınmakszın palçalara aynlması şeklinde oluşan hisseli sorunu, günümiizde gerek
yerleşim gerekse mülkiyet yönünden vatandaşlar aİa§ında büyük huzursuzluklara ne-
den olmuştur. Bu sorun ortalama 50 senelik biİ biffümi içermekıfdir. Doğurduğu
anlaşmazlıklar, adliyelerimizi devamlı meşgul etınektedir. Mensubu bulunduğum
Bakırköy Belediyesindeki 2981 ve 3290 sayılı yasalaıla ilgili bilgi arz eünek isıiyc,
İum.

Bakırköy, bugün 2 milyona yakıaşan niıfusu,25 kilometre doğu-batı,25 kilo-
meue kuzey-giiney olmak üZere 40 bin hektar civanndaki sahası ile Türkiye'nin en
büyük belediye ünvanınr muhafaza etrnektedir, Türkiye genelinde özel mülkiyeıli o-
larak en fazla hisseli alanı bulunan Bakırköy'de bu işlemıeı 7 ayrı bölgede 18 harita
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müıeahhidine ihale edilmek suıeüyle yapıırılmakıadıı. Hisseli sorunu, çeşitli hukuki
ve @tnik çğzümleri birlikıe getirmekıedir. Belediyenin harita miidiirlüğii, lmaı Plan-
lama Müdürıüğü, Emlak İstimlak Müdüılüğii, KadasEo ve TaPu sicil Müdilİlükleri,
yiİklenici fırmalaı ile diğer değer tespit komi§yonundan oluşan yapımcı biİimler
karylıklı diyalog ve uyum içerisinde soruna çöztım getiİmek için devamlı gayret sarf

eırnektedirler. Hisseli sorununun bir aıı önce halledilmesiyle geniş kidelere yıllaıdır
beklenen huzun 8etirectği gibi, aynı zamanda pıan ve yerleşim yönünden ıarlalar ya-

sal olarak ıekniğine uygun müstakil parsellere böltınmek sureıiyle yeni inşaat alan,

lan açılacak, böylece konut probıemine oıumıu ka*ısı ile müıkiyet hakkr daha neı
garanüye alınmış olacakur.

Değerli arkadaşlarım, şu anda anımsadrm, hakikaıen bizleı 2981 sayılı Yasayı
uygutamak suretiyle yeniden kadasıro yapıyoruz. Bif konuşmacı, Erdal Kökıiak
kardeşimiz söylemişti, cidden bu8ün kadastro sorununa hepimiz de§niyoruz. Çünkü
konuşmamın başında da söylemiş olduğum gibi, baba ocağımrz kadaslro,
başlangıcımız kadasııo, devamımrz yine kadast o oluyor. Tabii ki kadasıro bu

şkildeki seçkin oplulutlar karşısında devamlı dile gelecek, devamlı karşıınıza gele-

cek; ancak ben şunu vurgulamak istiyorum: Yine İsunbul'da olan tecriibelerime isti-

naden arz ediyorum, şimdi kadastro sorununu biz ıeşhis etdk. Bunu çeşiüi ıop,
lanulaıda, bildirilerde tespit etıik. Yani teşhis yapıldı; ancak neşıeri vuramıyouz, be-

nim anladığıma göre sıkınumız burada. Yani hakikaten bugün teşUlat olaıak hiçbif
kabahati yok, haş, bilakis kadastıo her zaman kalbimizde, vazifesini yapmak için

çalrşn ve hakikaten bugüne kadaı bu alandaki boşluğu elindeki imkanlara gore dol-
durmasını bilmiş, iftihaı etiğimiz bir miiessesemizdir. Ancak ıabii bu da kafi değil.

Şimdi bir de sorunlann somut sonuçları vaı, Ben diyorum ki: Müsaadenizle yine

lstanbul'dan misal vereceğim. Kadasuoyu şu şekitde arz etınek isüyorum; şhirlcrde
bilıyorsunuz bir Pkirdck şchir var, örneğin bunu Surların içi olarak lsıanbul kabul

edin, bir de çekirdek şehir, yani eskiden belediye sınııı labir eıtiğimiz yerden

genişlemo alanına kadar olan bir şeriı var. Bu her ilde değişir. Bizimki Silivri'den

Gebze ye kadar genişliyor. Şimdi bcnim kanıma göre, kadastİoyu üç alanda müıalaa

ediyorum. Bu üç alandan birisi, kırsal kesimin, Emamen kırsal kcsim, yani uılalar,
nnm alanlan, buradaki lapulamada işi idaıe eder şimdi, daha uzun zaman ıapulamada-

ki ölçü sisternleri buradaki ihüyacı kaışdaı. Bir de çekirdek şhif vaı, buradaki kadas-

ronun da haıalı olması veyahut da yapım taİihinin çok eski olması pek öncmli dcğil .

neden? Çünkü çeki.dek şehiİ aİük zaten dolmuş, tamamen.yapılanmış, orada da aİuk

herhangi bir sorun çıkmaz. Bugün Beyoğlu'nda, Fatihle Üsküdaı'da, Beşikbşta bif
sorun ç*maz, çünkü şehiı olmuş. Ha demek ki, bizim sorun olaıak kafşımıza çıkan
bölge bugünkü şehirterin b€lediye sınıİları ile müsiakbel genişleme alanları
arasındaki şeritür. lşte Bakırköy'de de bulunduğum müddet zaıfında en çok yok-

luğunu çekdğimiz kadastro mer§ubu, oradaki ıeşkila$aki aıkadaşlaıımla berabcr, bu

şeritteki kadastronun maalesef daha evvel tarla sisıemi ile ıapulama sisıemi ilo
ölçütüp bugün artlık mctrekaresi 300 bin liraya kadaı firlamış arsalar haline gelme-

sinden doğmakğdır. Tabii ki orada yine aıkadaşımın dediği gibi, 2-3 metrc haıa mev-

zu bahis dcğildir, l mcuekarenin fiyau 300 bin liradır. Burada sorun oluyor ıabii. O
zaman şöyle diyebilir miyiz, yaklaşabitir miyiz; kadastıo bütün elindeki imkanIıırla
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hakikaten 1950 ruhunu t€krar diriltsek de bu alanlan şehirlerin genişleme alanlan
arasındaki konuyu ele alsak, önce buralan 9özsek. o zaman herhalde daha sağtıİlı
şehirler elde edeceğiz. Benim kanım öyle a*adaşlar. Bunu ba ara düşüncem olarak
arz eunek istedim. Çok teşekkiır ederim efendim, sağolun.

PANEL YÖNETİCISI- Sayın Giirler, size şu soruyu yöneltsnek isdyorum: Arsa
diizenlemesinden kamu kesimi ne amaçhyor? Sonuçta bu amaca utaşılryor mu?

İkinci olarak d4 Sayın Demircanln konuşmasında iki noktayı ıespit ettim, onu
sormak istiyorum- Bir tanesi, belediyelere ye*i verilmesini iyi biı olay olarak yo
rumladı, aynı kanıda mısınız? lkincisi de, ortaklık payının yüzde 35b çıkması kağıt
üzerinde mi kalıyor, yolİa beleOiye bunu gerçekleştiriyor mu? Şayet kağr[ Uzerinde
kalıyorsa bazı sakrncala vaı demektir. Bu konudaki görilşlerinizi rica edeceğim.

Mehmet GÜRLER- Efendim, imar uygulamasını üç şkilde yapıyoruz. Biıinci-
si, şimdiye kadar alışılagelmiş kamulaşnrma yöntemi ile şehirlerin beliıli kesirTıte-
rinde uygulama imkanı bulabiliyorduk. ikincisi, isteğe bağlı parsellemeler biçiminde.
Uçüncüsü de, son yıllaıda uygulama alanı bulan arsa düzenlemesi yoluyla. Şimdi,
konunun geçmişine biı bakarsak veyüut belediyelerimizin durumu ile biılikte ko-
nuyu ele alabilirsek sorunu bir ölçüde ortaya koyal ve çözüm yolunu da buluruz.
Şöyle ki: Ben Konya Belediyesinde 4 yıla yakın çalıştım. Maaşımzı, ki şunu da
söyleyim Konya Belediyesi Türkiye belediyeleri içerisinde imara en çok sadık kalan,
mali yönden de -bugün de aynı durumda- Tiirkiye belediyeleri içeri§nde en iyi mali
diizeyde olan belediyelerden bir tanesi. Böyle olmasına rağmen, biz ayn l0'unda
l5'inde çok maaş aldığımızı bilirim. Aybaşı gelir, işiye veririz, memura kalmaz,
memura veririz işçiye kalmaz. Şimdi belediyelerin içinde bulunduğu durum bu idi.

Kısacasl, kamulaştırma yoluyla imaı planı uygulamak mümkün değil. İsteğe
bağlı uygutamalara gelelim: Ne oluyor? Şurada bir tarla sahibi diyor ki, benim bir
tallam vaİ, biiroya gidiyor, bunu imar planına göre parçala, ihtiyacm vaİ saacağırn.
orada bir tarla uygulama göİüyor, l kilometre öEsinde bir başka aİla uygulama
görüyoI, 300 meıre ilcrisinde başka bir taıla uygulama görüyor. Takdir buyurun ki,
böyte böl0k, pöIçük uygulamalarla hele altyapı sorununu çözmek hiç mümkün
değil. Demek ki, kamulEtrrmanın hem mati yükü ağır, hem de aslında sosyal yönü
de eşitsizliklere neden olur. Şöyle b: lmann getirdiği artı değeri kişilere, mal sahiple-
rine paylaştıramayız. Bu ıek parsel uygutaınalan, yani isteğe bağlı uygutamalaı, alı
yapı sorununu beraberinde gedrdiği gibi, bakarsınız bazısında kamuya rastlayan alan
-son yasa bunu biı eşidiğe kavuşıurdu ama- bt bakarsınız onda yüzde 10 zayiat
Yardır, öbüriine bakarsınıZ $mü kamusal alana ras ar. Yani bu ıiiİ bir uygutama ile
de sonuca varmak kısacası mıimkün değil.

Arsa düzenlemesine gelelim: Arsa düzenlemesi nedir? Müsaade ederseniz önce
bunu iki üç kelime ile tanımlamaya çalışalım. Bizim 16.7.1956 tarih veyahut
17.1-1957 ıarihinde yürürlüğe giren 6785 sayrlı yasamız, arsa düzenl€mesini
şuyulandırma adı altında oruya koydu. Bu nedir? Bölgeler seçiliyor, bu bölgeler
içerisinde Eşınmaz sınırlan birleşıiriliyor, buna "Hamur işleri" diyoruz. Bu bölge
içcrisinde yola, kamusal alana fastlayan klsımlar çıkarıtdıktan sonra, yapı adalan,
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imar pıant Ve yönetmeıik htıkümlerine göre parçalanıyor, parseıleniyor ve bu
parçalar hak sahiplerine dağıüııyor. Mümkünse kendi yerinde müstlakil olarak,
bağımsız paseller halinde, mümkün değilse başka yer|erde [isseli parseller
biçiminde.

Şimdi biz bunya bakaısak, biı defa düzenleme, bir alanda uygulanabiliyor yani
ıek parça paİça değil, şehrin ihıiyacına görs biI alan diizenlemesi sağııyor. Aııyapı
sorununu ekonomik ha|e getirebiliyor. lkincisi, planın geıirdiğini, hemen şunu
söyleyelim ki, bu düzenleme sırasında eski kanunumuzda yüzde 25b kadaı, yani
6785'te, yeni kaniınumuz 3394'tğ de yiizde 35'e kadar noksanı ile dağııma imkanını
tanıyor bize. Yani imaIırr geıirdiğini biİ ölçüde bütün orada bulunan maliklere tam
değilse de, imann geüdiği aırı değeri paylaşurabiliyor. Yani sosyal yönden de bize
faydasını gösteriyor

Teknik açıdan {ediğim gibi- planı paıça pafça değiı, bütiin olarak uy8ulama im-
kanını veriyor. Belediyeleri en büyük faydalanndan biIi de bui kamulaştırma
yükünden kunanyor. Ben Konya misalini verdim, tekar ediyorum, Konya misali
bugün 1800 dolayındaki belediyemizde, ki son yıllarda ıanınan imkanlara rağmen

bidakım gelirlerin bctediyeleıe akıanlmasına rağmen, hiçbiı belediycnin bugün imar
ptanında öngörülen kamusal alaİıla.rın tiımünü kamulaşııma giicü yoktuf. Bunu iddia
ile ortaya atabiliriz vo rahatlıkla söyleyebiliriz. Aksini söyleyen oluısa, tabii onu da
ta(ışabilir, Kısacasl, cğer imar plaİılarunız uygulaııacak ise, arsa diizenlemesi yolun-
dan bşka uygulama yöntemini ben örı€remiyorum.

Bana yöneldlon sorunun ikinci kısmına geliyorum: Belediyeyc vcrilen yekiler
sizce yerinde midiı? Şimdi efcndim, ben bclcdiyede çalışuğım yıllarda siyasi praüle-
rin eüinlikleri ikinci planda idi, l2 Mart döncmindc çahştım. O scbcple belcdiycnin
sorunları yüksek bakanlığa devamlı geıirip götüen kişi idim. O zamanlarda çok
yakın, sınıf arkadaşı düzeyinde yakınlarım olmasına rağmen, evrak çıkar -idmat buy-
uİun ayncn yaşadığımız bir olay- ıüıfen verin de elden götürclim derim, efendim
melzuaı müSail değil, biz arkanızdan postalanz derler. lki üç ay bekIeriz evrak gene

gelmez. Yani bir ölçüde Mehmeı Demifcan aİkadaşımızın işleri çabukıaştırmast
yönündcki görüşünc katıııyorum. Sonra'planı en iyi içinde yayyanlaı bilir aslında.
Objeküf dawanılırsa, belediye meclisinde bulunan kasabın da, beraberin de, oku-
muşunun da benco plan konusunda olumlu fikri vardır. Yeterki objektiflikten
aynlmasın, yahut binakım menfaat otaylanna kanşılmasın.

Gene benim bulduğum yerdo, sanıyorum geçen yıl, bir meclis döneminde, 230
tadilaı plan değişikliği önerisinin mectise giıdiğini duydum. Bizim belediyemizin-
planını yapan kimse -ismini vermeden söyıcyim- Türkiye değil, dünya gpında bir

şehiıci, bu insan nasıl bir plan yapmış ki 230 tane eksiği olsun, ben buna inan-
mryorum. Bu, ltmamen kişiscl çıkarlar, menfaat oyunlandlr. Bu da birçok belediye-
mizde görülüyor- Nibkim biIçoklan gazeıe sayfalarına intikaı ediyor, özrllikle sahil
kesimlcrinde, bunlar hcpimizin maıumu. Demck ki, yetki vcrmcnin birrakım iyi
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yönlğri var, işleri çabuklaşürmasmı yönünden. Ben dediğim gibi, belediye meclisi-
nin bilgisine, görgüsünğ de inanıyorum. Arrcak objeküflikten aynlrnadığı müddetçe,
yahut konulara objgküf bakabildiği siirece. Ancak menfaat oyunlaıının olduğunu
gene biliyouz. Bugiirı isim vermek gerekirse, İzmir'in giineyindeki bazı kasabalarda_
ki belediye reislerinin halen butunmadgını gazetelerde okuyoruz. Demek ki eğer bir
öneri sunmam geıekiıse, bugün o gibi yerlerde acaba tamamen denetiınsiz değil de,
he§eyden önce gene bilinen gerçek oduı ki, belediyelerimizin Eknik elemanlan yok.
Böyle olunca, gerek teknik eksiklikl€rini veyahut bir ölçüde denetimlerini sağlayacak
yerel yönetimleı olunaz mı? Yerel yönetimler deıken, devlet kuıuluşlan, eskiden il
imar müdiillükleri varü. Acaba buna benzer, işleri yerinde göriilmekle beraber, dene-
timini sağlayacak, teknik müşavirlik yapacak kurumlar olamaz mı? Ben böyle
düşünüyorum. Krsacast, faydası da var,.zaraı da vaı; belki zaraİ denetimle ve
müşava[kle danışmanlıkla giderilebilir diye düşünüyorum.

Bana yöneılilen üçüncü soruya gelince, diizenleme ortaklık payının yaızde 35'e
çıkanlmasr konusuna değinmek istiyorum. Aıkadaşlar, 6785 sayılı Kanunun 42 nci
maddesi - 1956 yılında yiıdiİıüğe konulduğu zaman- son fikrası: Belediyeler yiizde 25
noksanına kadaı dağıtmaya yetkilidi_r, selahiyetlidir hiiiınü vaıdır. Bu hilkilm, 1963
yıtında Anayasa Mahkemesince iptal edildi. Bedeli verilmemiş düzenleme işlemini,
yahut ortaklık payı almayı bedeli verilmemiş kamulaştırma işlemi saydı Anayasa
Mahkemesi ve bunu iptal elti, |972 yılında Bayındırlık ve İskan Batanlığr, 1605
sayılı Yasa ile düzenleme sonucu ıaşınmazlann değerlerinde oluşn artışlar karşılığı
gibi bir ibaıe ile tamamen karşıl* verilmemiş olmadığınr, yani karşılığnı imar uy-
gulaması ite sağlandığını, hatıa fazlasr ile sağlandığnı ifade ederek, bu yüzde 25 pay
alma sistemini tekaı koydu. Ama gene planlayıcılar veyahut planğ aIkadaşlanmıZ,
ya da bu işin içerisinde butunanlar bilirter ki, günümüzde bile bazı yerlerde biz yüzde
35 oranın üstüne çıktığı için vğ üstünde tahsis veyahut bağış yoluyla
düşüremediğimiz için plan uyguıaİnakta güçlükler çekiyoruz. Böyle olunca, yiizde 25
hiç ka§ılanmıyodu, yüzde 35 bir ölçüde uygulama imkanlnr bize verdi. Bu bite za-
man zaman yetmiyor. Krsacası, yüzde 35 oranı zaten planlamada da kamusal alanla -
yantış hatlIımda kalmadıysa- yüzde 33 ve yüzde 35 arasmda bir pay alır; eğer bu
hüküm olmasa veyahut son zamanlaıÜ eğer imarplanlan uyguıanıyorsa, arsa
düzenlemesi yapılabiliyor ise, bu oranın yükselmesinin büyük payı olduğuna
inanıyorum. Yerinde bir oran olarak göraiyorum.

Teşekkıiİ ederim.

PANEL YÜRamjcÜSÜ- Teşekkür ederim Sayın Giirler.
Sayrn Yaıan, her iti arkadaşımızı da dinleüniz. lmar Kanununun çeşitli

yönlerini açıklamaya çalışlılar. Ancak bildiğimiz kadanyla gündemde yeni bir imar-
yasası Yiır! yeni bir arsa düzenlemesi geüriliyor. Acaba bu yeni geıiriten yasa tas-
lağına neler Var? Eskisi ile ka§ılaştırdığıınız zaman lehte ve aleyhte olan hususlaı
ne? ve size göIe neden böyle bir diizenlemeye gereksinim duyuldu? Lütfen açıklaı
mısınz efendim?
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Yılmaz YARAN- sayın Başkan, sayın delegeler, sayın misafırler, 9 Kasım 1985
tarihinde yiiriirlüğe giıen 3194 sayılr İmar Yasasınrn baa maddelerinin Anayasa
Mahkemesince iptal edilmesi, bazı maddelerinde de görülen aksaklıklaI taditat
yapılrnasıM sebep olmuştur. Yasanın 9 maddesinde değişiklik önerilmekte, ancak bu
maddeler içerisinde düzen|eme konusunda, ifraz konusunda heıhangi bir yenilik geü-
memektedir. Daha ziyade planlama kademelerinde, inşaat ruhsatında, ruhsata aykın
yapılarda ve cezai hiikiirnler maddesinde değişiklikler içermektedil. Müsaade edersiniz
bunları sırasıyla belinmeye çalışayırn.

3194 sayılı Yasanının 'tanımlaİ'la ilgili 5 inci maddesinde çewc di.izeni planı
tanımı, aşağıdaki Pkilde değiştirilmişıir. Bu çok ksa bir madde halinde idi, bunun
kapsamı değiştirilmiş, Mukayesesini yaparsak, zaman müsait değil, isıerseniz mu-
kayesesini yapmadan evvel gelen değşiklikleri ukdim edeyim, gerckli görülen yer-
lerde'kaşılaşnrmasını da yapanz.

Meycut yasamızda çevre düzeni planı şöyte uriflenir: Ülke ve bölge plan karar-
lanna uygun olarak konut, sanayi, tanm, turizm, ulaşlm gibi yerleşme ve arazi ku[-
lanılması kararlaıını belirleyen plandır. Yeni şekli: Çevre düzeni plan: Ülke
düzeyinde kentsel gelişme, sanayi, arım, tuİizm, doğal ve kültiil9l değerler aç$ından
sektöIe özeııik gösteren alanlarda, varsa bölge planlanna uygun olarak düzenlenen
yerleşme ve arazi kullanım biçimlerinin beliılendiği çeşiüi sektörler alası bir koru-
ma, kullanma dengesi sağlanma amacı güder, 12500 veya daha küçiik ölçekti çizilen
nazım ve uygulama imar planlan için esas teşkil eder, idareler a.rası koordinasyon
esaslannı bclirleyen ve plan noktaları ile bütıin teşkil eden planüf.

Yasanın ikinci değişiklik yapılrnası düşünülen maddesi de 6 ncr maddesidir. Bu
da şu şkilde değiştirilmektedil: Planlar, kapsadİkları alan ve aniaçları açısından
bölge planları, çerve düzeni planlan ve imar planlan olup, imar planlan nazım imal
planlan ve uygularna imar planı olarak hazrrlan[. Uygulama imaı planlan, gerek-

tiğinde etaplar halinde de yapübilir.

Üçüncü değişiklik: Planlann hazulanmasr ve yilıiirlüğe konulmasıyta 8 inci
maddesi. l, 4 ve 6 ncı fıkrası drşında tamamen aşağıdaki şekilde değiştirilmektedir:
Planlann hazırlanması ve yürürlüğe konulmaslnda aşağıda belini[en esaslara uygu-
lur:

a) Bölge planlaıı: Sosyo - ekonomik gelişme eğilimlerini, yeıleşmelerin
gelişme potansiyelini, sökör hedefleri, faaliyetleri ve altyapılann dağılımını be,liıle-
mek üZere hazırlanacak bölge planlannı gerekli gördüğü haılerde Devlet Pıanlama
Teşkilau yapar veya yaptnr.

b) Çevre düzeni planlarına uygun olarak yelleşme, arazi kullanma kararlannı be-
lirleyen çevle düzeni planlarını Bakanlık yapaı, yaptınt veya onaylar. Bu planlarda
yapılacak değişiklikjer de aynı usule tabidir. Çewe diizeni plan kararlanna aykın olı-
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rak nazım uygulama imaı planı yapılamaz.

c) Nazım imar palanlan: Varsa bölge planı ve çevre düzeni plan kararlarına uy-
gunluğu sağlanarak, belediye ve mücavir alan smırlan içerisinde belediyelerce, diğer
alanlar dışında valililklerce yaplır veya yaptırılr. Bakanlığın olumlu görüşüne
bağlanarak, belediye meclisi vğya il idaıe kurulunca onaylanarak yüriiılüğe girer.

d) Uygulama imar planlan: Nazım imar planı esaslanna göre belediye ve
mücavir alan içinde belediyelerce yapılır veya yaplnlır. Belediye meclislerince onay-
lanaİak yiıİiiİlüğe girer. Planlar, onay tarihinden iıibaren 1 hafıa içinde belediye
başkanlığınca teşit edilen ilan yerlerinde bir aylık §iae ile itan edilk. Bfu ayl ( ilan
siiresi içinde planlara itiraz edilebilir. İıirazlar, belediye başkantümca en geç l0 gün
içinde belediye meclisine gönderilir, belediye meclisi, itirazı gönderiıdiği taIihten iıi-
baren 15 gün içinde oplanarak inceler ve kesin karara bağlar. Belediye vc mücavir
alan sınırlan dşında kalan yerlerde yapılacak planlaİ, valililk veya ilgilisince yapılır
veya yapıırılır. İl idare kurulu görüşüne bağlanmak suretiyle valilikçe uygun
görüIdüğü ıakdirde onaylanaıaİ yiiriirlüğe girer. Plantaİ, onay lalihinden itibalen va-
lilikçe tespit edilen yeılerde l ay süre ile ilan edilif. l aylık ilan süresi içinde valilik
kanalıyla planlara iıiraz edebilebilir. ltirazlar, valilikçe en geç 10 gün içinde il idale
kuruluna gönderilir, il idare kurulu itirazları gönderildiği tadhten itibaren 15 gün
içinde inceleyeıek kesin karaı bağlar. Nazım imar planlarına aykın uygulama imar
planı yapılamaz, ilgiti dairelerce verilcn her ölçek ve tiirdeki hali hazır harita onayları
ve imar palanı teklifleri en geç 4 ay içindc sonuçlandırılır. onaylanmış planlarda
yapılacak değişiklikler de mukaveledeki usullere abidir. Kesinleşn imar planlannın
bir kopyası 15 gün içinde müellif sicilleriyle billiktc bakanlığa ve lller Bankasına
gönderilir. lmar planları alenidir ve bu aleniycti sağlamak ilgili idarenin görevidiI.
Belediye başkanlığı veya mülki amirlikler imar planlarlnın tamamını veya bir
kısmını kopyalar veya kitaççıklar hatine geıirip çoğaltaİak tespit edecek ücret
karşılğında isıeyenleıe verir.

Burada yapılan iki önemli değişiklik, belediye ve mücavif alan sınırlan dışında
eskiden valiliklerce onanan imar planları, bu sefer il idare kuıulu karanna dayanılarak
vilayetlerce onaylanmasını temin etmekıir. Bir de planların cskiden yalnız batanlığa
gönderilmesi va*en, bu sefer İlleı Bankası da dahil edilmektedir.

Yapı kultanma iznine ait 3 üncii madde a§ağıdaki şekilde değişiitrilmişdr: Yapı
amamen bitüği takdirde tamamının, kısmen kullanması mümkün kısımlar taınam-
landığı takdirde bu kısımlann kullanılabilmesi için ilgili belediye ve valilikten izin
a.lınması mecburidir. Mal sahibinin müracaatı iizerine yapının ruhsat kayı arına uy-
gun olduğu ve kullanmasının her bakımdan sakınca görülmediğinin tespiti gerekir.
Belediye ve valiliklef, mal sahiplerinin müracaaılannı en geç 9 gün içinde neticelen-
dirmek mçburiyeıindedir. Aksi halde bu müddetin sonunda yaplntn taıTamlnın veya
biten krsrmlarının kullanıımasına izin verilmiş sayılır. Birden fazla bağımsız
Mlümü bulunan yapılara kısmi yapı kullanma izni verilebilmesi için, yapünln rcsi-
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sat ve oılak kullantmına aynlmış bölümlerinin kullanıma hazır hale gelm§ olması

şartuİ. Bu maddeye göre verilen izin, yapı sahibini kanuna, ruhsaı kayıüaıına veya
evsizlikten doğacak mesuliyeıen kurtarmayaczğı gibi her tilılü vergi, resim ve haıç
ödeme mi.ikellerıyetinden kurtaİamaz. Bu maddede de getirilen önemli değişiklik: Ye-
minli serbest mimarlık ve mühendislik bllrosunun madde metninden çıkarılması ile
birden fazla bağımsız bötümü olaİı binalara oaufma ruhsau verilebilmesi için onak
kullanım alanlannın ve Bsisaunın tamamlanmrş olması şaılının getirilmesidir.

5 inci madde olarak ruhsasız veya ruhsat ve eklerine aykırı olarak bElanan
yapılaı başlığı alundaki 32 nci madde ıamamen değiştirilmekte ve aşağıdaki şeklini
almaktadır.

, Şimdi mevcut 3194 sa},ılı Yasarnızü ruhsata aykın veya ıuhsatsız yapılann dur-
durıılması veya yıkıalması konusunda eıkin bir müeyyide yoktu. Burada o eıkinlik
sağlanma amaçlanmışırr. Ruhsaı aıınmadan başlanılan veya ruhsat gereklerine aykın
olarak yapıların o andaki durumu belediyeye valiükçe görevtendirilen biri telıüik ele-

man olmak üzere en az iki kişi ıarafından tespit edilir. Yapı tadil zaptı düenlenerek
inşaı miihürıenmek sureıiyle durdurulur. Duİduma, yapr ıadil zapunın yapı yerinde

asılmasıyla veya sahibine ıebliğ ediımiş sayılır. Yapı ıatil zaptınrn bir nüshası da
muhıara bırakılır. Tebligat ıaıihinden sonra inşaau devam edilmesi halinde bu
kısımlaı herhangi bir karar alınmasına gerek kalmaksızın bclediye veya valilikçc dcr-

hal yıktınhr. Yıkım masraflan mal sahibinden ıahsil edilir. 3194 sayılı Yasada bu
hiiküm yoktuİ. Encümen karanna dayandınlmasınr ister. Tebtigı taIihinden itibaren
ilgili idarcce l0 gün içinde yapının kanun, imar planı ve yönernelik hükümlerine
göre ruhsata bağlanmayacak veya ıslah edilmek suretiyle ruhsaıa aykınlığı gideril-
meyeceği durumda otduğu Espiı cdilifse belediye encümeni veya il idare kurulunun
karan ile ilgisinden yapının 7 gün içinde y*tırılması isbnir. Bu slire içerisinde yapı
sahibi urafından yıkıırılmadığı ıakdirde, belediye veya valilikçe 15 gün içinde
yıkttfılır. Büün masra{laıı mal sahibinden Bhsil edilir. Yapı ruhsatsz, ancak kanun,
imaİ planı ve yönetmclik hiikümlerine göre ruhsaıa bağlanabilecek durumda ise, mal

sahibince gerekli belgelerle birlikıe en çok 1 ay içinde ilgili belediye veya valiliğe
başvuruda bulunulur. llgili idafcce en çok ı5 gün içinde yapı ruhsau verilmek sure-

üylo mühür kaldlnlır. Ruhsat gereklerine aykın olan yaprnın, aykınl*lan durdurma
tafihinden iıibaren en geç l ay içinde mal sahibince slah edilmek sureıiyle giderilir.
Yapı, ruhsatsız veya luhsaı gereklerine aykırı, ancak kanun ve yönetmelik
hiikümlerine göre ruhsata bağlanabilecek dufumda olmasına rağmen, mal §ahibince
gerekıi betg€lerle birlikıe en çok 1 ay içinde ilgili idareye başvuİuda bulunmaz ise

belediye encümeni veya ili idare kurulu karan ile belediye veya valilikçe 7 gün içinde
y*tınlır. Yıkım masraflan mal sahibinden ıahsil edilir. ruhsatsv veya ruhsal gerek-

lerine aykın olup da yüım karan alınmış, ancak iskan alınmış yapılann ıahliye ka-
ran o yerin mütki idare amirince alınır. Karar 15 gün içinde zabıa veya kolluk kuv-
vetterince infaz edilir.

Başkasının arsa ve arazisi üzerine ruhsa§ız ve izinsiz olarak yapılan veya
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Ruhsat haricinde olan yapılar bu kanun hfüümlerine aykın olarak yapıldığı tak-
diıde muafiyet hiikümleri uygulanmaz ve ilgili şüıs ve idareden ma§afin lamamı
tahsil olunur. aynca bu kanununn 43 üncü maddesine göre cezai işlem uygulanır.

Başta da belirüiğim gibi, madde değişitliği, ruhsaBu ve ruh§ıta aykırı yapıya
müdahalede e&inlik ve ivedi müdahale yetkisi vermektediı.

6 ncı değişiklik: Hali hazır haritaların imaı planları ile yapı projelerinin
hazırlanması ve uygulanması başlığı altındaki 38 inci maddesi aynen şöylediı:
Mühendisler dışındaki teknik personele, elemanlara yetki verilmesini içeren madde-
dir.3l94 sayılı Yasmın mevcut 8 inci maddesini aynen okuyorum: Hali haar harita
ve imar.planlannın hazırlanması ve bunlann uygulanmasının fenni mesuliyetini uz-
manlık, çalışma konulan ve ilgili kanunlara göre mühendislik, mimaılar, şehir
plancılan deruhıe ederler. Yapılann statik, mimari ve her tülü plan, pıoje, resim ve
hesaplannın hazırlanması ve bunların uygulanmasıyla ilgili fenni mesuliyetleri uz-
manlık konulanna ve ilgili kurumlanna göıe miıhendisler Ve mimarlar deruhte eder-
ler. Tasarı ile maddenin ikinci fıkıası değişmekte ve aşağıdaii şeklini almaktadır:
Yapılann mimaİi, statik Ve heİ tiirlü plan, pmje, resmi ve hesaplarının hazırlanması
ve bunlann uygulanması ile ilgili fenni mesuliyetleri uzmanlrk konulan ve ilgiü ka-
nunlanna göre mühendisler, mimarlar ve yönetmeıiklere Verilen yetki sınırlan içinde
fen adamlan derüıe eder.

Şimdi burada gÖrüldüğü gibi, imar palanlarrnın hali hazır haıitalarının
hazıılanması, maddesi birinci f*rada, pğelendirme ikinci fıkrada kanunda yer alır.
Ve yapınrn mimaıi, statik, hel tüI[ü plan ve proje, resim ve hesaplaırnın
yapılmasmda mühendis ve mimarlardan başka fen adamları dahil edilmekte, ancak ha-
rita ve imar palanı yapımrnda mühendislerin dışında, mimarlann dışında başka biı
fen eleman görevlendirilmekle beraber, Hariu Mühendisleri odası olarat da bizi etki-
lemeyen bir değişiklik olmaktadu kanısmdayım.

7 nci madde, cezai hiikümleri içeren maddedir ve yeni şekli epey değişthilmiştir.
Yeni trslağı aynl şekilde okuyorum: Idari nitelikte cezalar:

a) Ruhsat almadan veya ruhsat veya eklerine veya imaı mevzuauna ay}ın olara
yaçıılan veya yapılmakta olan yapıtada yapı sahibi ile yapının müteahhidine inşaata
başlanmasına 1 milyondan başlamak üzere aykın olarak yapılan imalatın maliyet be-
delinin iki kau bu mikİaİa itavğ edilmek suretiyle betirlenecek mikurü para cezası
verilir. Aynca, vaı§a fenni mesule de yukandaki şekilde belirlenecek cezanın iki kau
uygulanır.
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yaptrnlan inşaat, aısa ve arazi sahibinin başvurusu iizerine başka hiçbir karaı gerek-
meksizin ilgiü idare tarafından derhal yıkunlıı, yıkım masrat inşaat sahibinden tah-
sil edilir.



b)- 18 inci maddenin son fılırasında gösıeril€n istisnalar d§ında, özel parselasyon
ve hisse kaİşıırğı belirü bfu yer sathına 1 milyondan 25 milyorı Tük Lirasına kadar
para cezas veriliı. bu 500 bin liradan başlryordu, 1 milyon liraya çıkanlrnış.

(a), (b), (c) bentlerinde belirtilen fiillerin tekran halinde para cezalan iki kat
aİtınlıİ. Para cezaıan, ilgilisine göre doğrudan doğruya belediye başkanı veya vali a-
rafından verilir ve tahsil olunana cezalar belediye veya il özel idaıe büıçelerine imar
işlerinde kullanılmak iizeıe gelir kaydediliı. Bu cezaiara karşı, cezanın tebliğinden en
geç 7 giin içerisinde idare mahkemesine idraz edilebilir. İtiraz idarece verilen cezanın
yerine getirilmesini dudur\az. Bu para cezalarının ödenmemesi halinde 6183 say ı
Kamu alacatlannın Tüsil Usulü Hakkındaki Kanunun hiikümleri uygulanır. Bu ka-
nun ve kanun uygulamasrna ilişkin yöneıınelik hükümlerine aykın ha.ekle eden ve
yanlış tatbikine sebebiyet veİecek şekilde plan ve plan değişikliklerini hazırlayan
plana fiilleri başka bir suçu oluştuması dahi aynca yeterlilik belgeleri bakanlık ta-
rafından 6 ay ile 1 yl arasında iptal edilir. Mahkemece verilecek ctzılaı içerisinde de
gene bu konuda hüldm var.

a) Birinci fikanın (c) bendinde belirtilen yiikümlütiikleri yerine geürmeyen mal
sahibine, fenni mesule, müeahhide verilen paıa cezasında ayn olalak sulh ceza mah-
kemesince 3 aydan l yıla kadaı hapis cezası verilir. Aynca, fenni mesuller ve
müteahhitler hakhnda 1 yıldan 5 yıla kadiır meslekten men cezası verilir.

b) lIgili idare cumhuliyet savcrlığı aıacrlığı ile sulh ceza mahkemesine
başvurması üzerine birinci fıkranın (a) bendine göre para cezası verilen fenni mesul-
ler ve müteahhiıler haikında 1 yıldan 5 yıla kadar meslekten men c€zası verilir. Bu
hususuki mahkeme kararı, ilgili idarclerce baianlığın veya meslek mensubunun
bağh olduğu meslek ıeşekkülüne bildirilir. Burası gene önemli; bu kanun ve kanu-
nun uygulanmasına ilişkin yönetınelik hiikümlerine aykın hareket eden ve yanlış
tatbfüne neden olan beıediye başkanları, belediye mectis i.iyeleri vs diğer görevliler
hakkında fiilleri başka bt suçu oluştursa dahi aynca 5 milyon liradan 25 milyon li-
raya kadar para cezası veriliı

8 inci değişiklik olaıak da, 38 inci maddede getirilen fen adamlannı ye&ilen-
dime nedeniyle 44 üncü maddenin ikinci bendinin de değişmesi gerektiğinden, bu
bendin de aşğıdaki şkilde değiştirilmesi tasarlannışıır. 38 inci maddede sayılan
mühendisler, mimaİlar ve şehir planc an d§ında kalan fen adamlannın görev, yetki
ve sorumluluklan konusuna göre ilgili bakanlık ve Milli Eğitim Gençlik ve Spor
Bakanlığınca belinilen birlikte çıkarılacak yönetmeliklerle belirlğnir. Yasaya bir de
ek madde ilave edilmektedir.
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c)- (a) ve O) fıkralannda belifiiten fiitler dışınata bu kanunun 28 - 30 - 34 _ 39 ve
40 mc.ı maddeleri ile 37 nci maddenin üçtincü filaasında belirtilen hfüiimleri yerine
getirmeyen mal sahibi ve fenni mesııl ve miit€ahhide 1 milyondan 10 milyon liraya
kadaı para cezası verilir. bu da 500 bin lira ile 10 milyon lira arasında idi.

2- Mahkemece verileaek cez^|ü:



Ek madde: Belediye ve mücavir alan sınırlan dşında kalan alarılarda bu kanunla
belediye meclisi ve belediye enciimenine verilen yelkiler il idare kuıulunca, belediye
başkanına verilen yeıkiler ise vali urafından kullanılır. Vali, lmar Kanunu uygula_
masınr Bayınddık ve lskan Müdi.irliikleri kanalı ile yerine getirir.

Öngörülen değ§iktikler bunlar, beni sabırla dinledikleri için tUm üyelere
teşekktıür ederim.

PANEL YÜRİİnjCÜSÜ- Teşekkiiı ederim Sayın Yaran.
Şirndi Tiirkiye'de arsa düzenlemesi mevcut yasatarla yapılırken, biı de Tiirkiyede

l984'lede bir başka uygulama yapıldı. Bunun en büyük uygulamasrnı Çukuıova
Kents€l Kalkınma Projesi veya Metıopoliten hojesi adı altında gördi.ik. Buıada
yapılanlaı bir başka idi. Şimdi, Çukuıova Kentsel Kalkınma Projesi karan acaba
nasıl çıktı, bu karar nasıl oluştu, planlama safhasına nasrl geçü, aşarnalan ne idi ve
halen Çüurova Kentsel Kalkınma Projesinde ki aısa düzenlemesi adl alırnda ne
yapılü, acaba dunım ne? Sayın Beşikıepe'nin bu sorulan cevaplamasını rica ediyor-
um.

celal BEŞIKTEPE- Teşekktir ederim efendim.
Sayın Başkan, sayın meslekıaşlanmız; bugün öğıeden sonra sümekte olan açık

oturumun ana başlığı, "Kentsel ve Kıı§at Alanda Aıazi Direnlemeleri, Mesleki So-
runlarrmLz " konularını incelemekti. Buıada Başkanın yöneltıniş olduğu Çukurova
Kentsel Kalkrnma Pğesi ve daha önceki giinlerde bugünkü oturum konusu sap-
tanııken ik ana büyiik projeyi ele alan bir yaklaşım içine girmiştik. Bunlaıdan biri,
Çuküova Kenrel Kalkınma Projesi, bir diğeri de kısa adıyla GAP diye bilinen proje
idi.

Şimdi Çukurova Kentsel Kalkrnma Projesinin nasıl karar verildiği, pğe
aşamalannın hangi kademelerden geçtiği, kimler taıafından hazırlandığı ve mesleki
grup olarak tüm Titkiye mühendis mimarlannı ve de bizi haıita mühendislerini pro_
jenin akışı içerisinde oynamaları gereken rolü oynayüp oynayamadıklan, görev alıp
almad*ları konusuna ben ana hatlanyla kısaca değinmek istiyorum.

Yıl 1984, Dünya Bankası bünyesinde belediyeler ve kenrcel yönetimleı birimi
alğnda bir birim kurulmasına karar veriyoı ve bunu gerçekteştiriyor. Amaç: onlann
tanımladığı, geıişmekıe oıan ülkelefe bu birimin öngördüğü kapsam içerisinde
yarümlarda bulunmak, gelişmekb olan ülkelerin kenbel bölgelerini, altyapıIannı,
içmesuyu, kanalizasyon, drenajını, toptu konut alanlannı, bizim gibi ülkelerde ıslah
bölgelerini projelendirmek, fizibilite etiitlerini hazırlamak yaİınm aşamasına
götiıİmek. Yani onların k€ndi Batı gelişmiş ülkelerinde halklanna sunmuş olduğu
yaşanabilir bir kentsel dokuyu oluşturmayı amaçlıyor idi. Dünya Bankası bu birimi
kanalı ile Türkiye'ye 1984 sonuna doğTu ülkemizde kendi kuruluşlannızın seçeceği
bir bOlgeye bu çerçevede bir yaünmı öngörüyoruz önerisiyle bize geliyor. Devlet
Ptanlama Teşkilatı Başkanlıhnda oluşturulan birim, Bakanlık temsilcilelinden
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oluşan birimle billikte Ti.ilkiye'nin beş bölgesini incelemeye alıyorlar. Bunlaıdan
biri Çukurova Bölgesi, ikincisi Bursa-Mudanya Bölgesi, üçüncü İzmir MeEopotiıan
Alanlan Bölgesi, dördüncü Van Gölü ve çevresi, beşinci bölge olarak da Rize0rdu
kryr bandrnı gündemine alıyorlar. Fakat bu 5 bölgeden bid pilot olarak seçilıneli.
hoje, bu pilot bölgede gerçekleştirilmeli, sonra bu pilot bölgeden elde edilecek de-
neyimlerle projenin sürekliliği sağlanmalı, devamlılığ olmalı, ülkenin diğer kent
problemlerinin yoğun olduğu bölgelere yalfünmeli. 1 yıllık bir ıartışma siifecinden
sonra, DPT'nin bize yansryan, kamuoyuna yansıyan DPTnin görüşünün ağırlık ka_
zandığı, çelişkilerin, kentsel çelişkinin ve gelt gruplannın yaşadığr -doku olarak da
çelişkilerin- en yoğun bulunduğu Çukurova Bölgesi piloı bötge olaİak seçiliyor ve
Dünya Bankası bu bölgeye çalışmaya başlatmayı kararlaştınyor.- Bu pilot bölge
seçilen Çukurovada ne tüf bk çalışma yapılacağının proje tanımı olaıak önerilen,
pğe kapsamı olarak önerilen ana ilkelere bir 8öZ atrndkta yaİar görüyorum.

hoje -başında da belirtrneye çalıştığım gibi- ileride başka bötgelerde de ıekaıla-
nabilir otmalı, süıekliliği sağlanmalı. Bu proje kapsamında bulunan, proje kap-
samına alınacak bclediyelerin muhasebe sistfmlerinde obmasyona geçitmeli, bele-
diyelerin feorganizasyonu çalışmalan başlat malı, en önemli olarak ele aldıklan
maddelerden biri de, pilot olaIak seçilecek bt lgede gerçekleştiıilecek altyapı ıslah
imannda toplu konuı üretimine kadal ytr alan ıeknik ve sosyal aıtyapı faaıiyelleri bu
kcntlerin yöre halkına geri ö'demelerine uygun standanıa gÖtüriitmcli. Yani kent
halkı proje ile yatünmla proje ile tespit edilen vc yalrıma dönüştürülecek olan ma-
liyetleri gcri ödeyebilmeli. Dolayısıyla Standartlar ve kalite bölgesel farklılıklar o
bölgelcrin geri iidcme süreleriyle eşit olmalıdır. Bu ana ıanım çerçevesinde Çukurova
Kentsel Kalktnma Projcsi, Dünya Bankası, DPT Ye bakanl* temsilcilerinin _ayğı
yukalı büün bakanlık temsilcilerinin- katılmış olduğü çat§malaI sonucu ıespit edi.
liyor,

Çukurova KenBeI Kalkınma Projcsi kapsamına giren illeri sıralamakta yaıar
vaI

Oysa şimdi biz Türkiyehin bu bölgesini iyi bildiğimizi iddia eden insanlar ola-
rak hemen akhmıza şu soru geliyor: Bu Çukurova Kentsel Kalkınma Projesi
güzergahı tizerinde Mersin, Adana, Ceyhan, Tarsus, lskenderun'a giderken, sorunlann
daha çok olduğunu bildiğimiz, daha karmaşık yapı sorunlan içefen bir osmaniye
kentimiz var, bir Dönyol, Erzin bölgemiz var. Bu bölgelerin itk e(apta proje kap-
samına alınmadığını belirtetim sonra değerlendirmeyi alalım.

Çukurova pilot bölge olarai proje kapsamına alınınca, bu yöredeki bütün o

l- Adana
2- Mersin,
3- Ceyhan,
4- Tarsus,
5- lskenderun.
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Dünya Bankasının o tanımlamış olduğu sorunlan önce tespit edecek, arkasından bir
avan pğelerini ve fizibilite etiitlerini hazırlayacak ve sonra da aşamatı olarak uygu-
lama projelerine geçilrneyi amaçlayan üç aşamalı biı uluslaraıası ihaleye çıkarma
hazırlıklannı başlatıyor DPT. Yani DPT diyor ki: Ben öncelikle Çukurova Ken§el
Kalkınma Projesi içerisine almış olduğum 5 kenı yerleşme birimindeki önceıikle so-
İunlaİın tespitini istiyorurn. Bu sorunların tespitini, öncelik sırasına göre
sıralanmasını da istiyorum. Ve bunu uluslararası platformü yer alan ve Tiirkiye de
de oıtaklıklar oluşıuran 6 büyü firma grubundan bu ön hazıılığı çağırarak istiyor.

Şimdi 6 büyük pğe grubundan, birinci aşamayı oluşturan konuda DPT teklif isti-
yor, diyoı ki: Buyunn size 5 kent, bu 5 kenün içmesuyundan, kanal2asyonuna, top-
lu konut alanlanndan imar ıslü alanlanna kadar bana bu kenderin sorunlarırıı tespit
edin ve bunlan öncelik srasına koyun ve benim karşıma gelin. İşte 5-6 fiıma biı
süıe bu sorunlan inceliyoılar ve DPT'nin önllne koyuyollar.

sonuçta, Dünya Bankası, DPT ve diğer bakanlık temsilcilerinin katılmş olduğu
komisyon, merkezi Londra'da bulunan, içlerinde kurucu olarak 15 Lübnan asıllı
ortağı bulunan, baştnı Darül Handese Grubunun çekmiş olduğu fima topluluğuna
20 milyaI Tiak Lilasına 5 kenün i-kinci etapta yer alacak olan sorunlannın fızibilite
etüılerini, plojelerini hazırlama ihalesini veriyor. Bu proje kapsamı içrisinde Daıül
Handese, Ttilkiye'de kendi ülkemizin sorunlannın en karmaşık olduğu, çelişkilerin
en yoğun bulunduğu, kent sorunlannın, bizim mesleki gnıp olarak da içinde yer
aldığımız ıslah, yerleşim sorunlannın en yoğun olduğu bölgede detayh biİ proje
hazırlama, uygulama ve yatrnm alanına geçecek olan goje hazrrlama faaliyetinin
ihalesini alryor ve başhyor. Yani projenin üçüncü aşamasını rnüteahhit fırma olaıak
hazırlıklanna başlıyor. l Nisan 1985 yılında başlayan bu çalışma 1 Haziran 19§7
yılında Darül Handese Grubu tarafından sonuçlandırılıyor. Yalnu şöyle bir ıalep vaı:
Hazırlanacak olan projeler ilk etapta U8 ıane öncelikli pğe tespit ediliyor ve bu
178 bütün kenBeı sorunlan içeren projenin 1985 yılı sabit fiyatlarla yaıınm maliye_
ü 3 trilyon lira -nerede ise Türkiye bütçesine eşit- o zaman deniyor ki: Bizim Dünya
Baniası ve DPT olarak ayırabileceğimiz kaynak l ırilyon liradır, o halde l trilyon li-
ralık Mlüme kadaı inelim, altına biı çizgi çekelim ondan sonra düşünelim. 62 nci
pğede konu biüyor. 62 pğe, 5 kente dağılan 62 pğe, 1 rilyon liral* bir kaynak
tutuyor. Bu 1 trilyon liralık yatııımın 500 milyar lirası, kendere göre dağılımı da

şöyle: Adana ilinde, diğer 500 milyar lirük yatınm proje demeti de Menin, Tarsus,
Ceyhan ve İskenderun bölgelerinde yeı alıyor. Tabii Dünya Bankasının bize öneımiş
olduğu, bize getirmiş olduğu bu anlaşma çerçevesindeki koşulu şu: Ben yatınm faa-
liyetinin yüzde 25'ini akıanrım, geri kalan yüzde 75'ini Hazine ve Dış Ticalet
Müsteşarlığı, Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti koyar, 1/] oranla bu bölgedeki
ya[nm faaliyetinin gerçekleştirilrnesi işlemine gireriz. Ve Tiirkiye Cumhuriyeti ile
Dünya Bankası aİasında anlaşma imzılanıyor, 5 büyiık yerleşim biİimimizdeki kent
belediyelerinin de bu anlaşmayı ıaahhüt euneleri için 5 belediye başkanımız Amerika
Bifleşik Devlederine davet ediliyor, 5 kent başkanımız gidiyor, diyorlar ki: Biz her
ne kadar hükümetinizte bu anlİşmayı irnzalamış iset de, İizler Üu yat-'mrn geri
döndüİücü ana fonksiyonları olarak _çünkü yapdacaft otan bir içmesuyu, bir kanali-
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Şimdi bunu şunun için akıamak gereğini duydum, Çüurova Kentsel Proje kap-
samı çok dehylı bir şekilde incelenmesi gereken bir konuduı Türkiye de. Yani bütiin
boyuılarıyla, sadece bizim mesleki uzmanıık alanımız açısından da değil diğer
mühendislik alanlan, ekonomistler, bölge plancıları, diğer toplumun diğer dinamik
kesimleri larafından da çok delaylı bif pkilde incelenip, sonuçlan kamuoyuna sergi_
lenmesi geleken büyiik bir proje. Şimdi bu proje ile 5 büyiik kenıimizde haziilanan
yatınma yöne'lik uygulama projcleri kapsamınü bizi meslek gnıbu olarak ilgilcndi-
ren slah imar planlan da büyiik bir böltm oluştufuyor. Fakat biz bir bölümünü in-
celeme fırsatı bulduk. Alıp incetediğimizde, Darul Handese gibi dünyaca ünlü
müşavirlik firmasının ve Tiiıkiye'de yine yerli proje oriak gruplarıyla hazırlamış
olduğür böy|esine büyük bir projenin sonucunda dağın fare doğurması gibi sonuçlar

çıkardığını da şöyle tespit ediyoruz: Bir ıslah imar ptanları ald*, inceledik,
h^zırlamış olduktaıı bu plarılaı uygulanamaz nitelikıe. Neden? ÇOntü biz en azından

şunu biliyoruz, bir yöıede ıstah imaf planı hazırlığına geçmeden önce sağhk]ı bir
mülkiyeı araştırması, güncelleştirilmiş bir hariıa araştınlması, o yörcde Yaşayan in-
sanların sosyo-ekonomik durumlannı içeren bilgilerin aıaşhnıması Ve bunlafln sen-
tezi ıslah imar planıdır.

Şimdi bu grup, eline geçirmiş olduğu rasgele altlıklan, yıllar önce yapılmış
hali hazır haıitalar ilzerine hemen işini biftme telaşı içerisinde bir ıslah imaI planı
hazulam§.

iskenderun Belediyesinde incelediğimiz bir konuyu aktarmak isüyorum. Bu
Darül Handese Grubunun h^zırlamış olduğu, tabii dolayısıyla Dünya Bankasının ve
bizim DPTnin kabul euiği, kentlerin içmesuyu prcjeleri vaf. Kentlerin tatbikat pro-
jeleri var, bitmiş. Kentlerin kanaıizasyon pğeleri var. Bunlal şu anda ihale
aşamasına gelmiş durumda. Sonra lller Bankası'nda bir Çukurova Fonu
oluşturuluyor, buraya paralaI aktarılıyor, yani bu daha deıayh bir incelemenin konu-
su; fakat ilginç biİ ıablo kaİşımız çrklyor, Çukurova Kalkınma Projesi kapsamtnda
iskenderun BelerliyeJine hazırlanan içmesuyu projesinin su kaynağı yok. Suyun nc-
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zsyon, bt drenaj, bir toplu konut alanrndaki yaunmın geri dönmesini kent beledl
yelerinden dolayısıyla alacaklan için ve bunun büıün formüllerini, geri tdeme
siirelerinin yıl ve yıl ne kadar miktarda anacağnı, çok detaylı bir §ekilde Daİül Hen-
dese Grubu proje aymasında hazırladığı ve Dünya Bankası ve DPT bunu onayladığı
için önterine bizim 5 büyük kent belediye ba§kanıınıan önüne sunulan metin Darül
Hendese'nin 22 aylık bir çalrşmasını da içeren bir proje anlaşma demetini
oluşturİryoı. Bu anlaşmaya ilk,tepki Adana'dan geliyor. Basında izlediğimizkadarıyla
belediye başkanı apaı topaı dönüyor ve imzalamıyor. Çünkü yerel yönetimler
açısından, yerel yöneümlerin direkt sorumıu olduklan ve büyiik kesimleriyle altyapı,
sağl*sız bir altyapı organizasyonu içinde yaşayan insaılann çok büyiik biı kesimini
oluşturan bu bölgelerin yerel yönetimleri bütün şeye rağmen tedİginlik duyuyorlar.
Ama aıaya büyük yöneücilerin girmesiyle iş tatlıya bağlanıyor ve tepki oluşturan
Adaİüa Betediye Başkanı da anlaşmayı imzahyor.



reden temin edileceği belli değil, neden belli değil? Çiinkii diyorlar ki: Hidrojeolojik
rapor hazrlama bizim kapsamımzda değildi. Peki, bu grup kanalizasyon projesi
hazırlamış, antrna tesisi öngörmiış, ihale aşamasuıa gelmiş, oşinograrık etiir yok.
Yani nereden denize deşaİj edileceği belli değil. Tamamen ıe}İıik yetersizlikler kap
samında bir proje. Fakat hemen ailımrza, o ilk seçilen 5 Mlgeden niye Çüurova
Bölgesinin seçildiği olayı geliyor ve abii soru olarak geliyor ve yanıılannr anyoruz.
Şimdi kırsal arazi sistemleri açısından dev gibi bir proje GAP yıllarür faaliyetleri
siirdiıriıtüyor, vakümiz yeterse inceleyeceğz, şimdi Lubnanlı gnıpların Tiakiye de,
sorunlann en karmaşık olduğu bir bölgede, Çukurova Bölgesinde proje hazırlaması
Beynıt deneylerini aktannattan Mşka ne işe yarayabilir? Beyrut, Lübnan savaşt nede-
niyle serbesı bölge olma, ıicaIet dinamizmini yiıirme özelliklerini kaybediyor. Orta-
doğu'da mütahale geıeksinimi açısından Çukuıova'dan daha stratejik biı bölge ola-
maz. Batı Avrupa ülketeri için, Orta Doğu'ya mal sevkiyatı açısından Çukurova
limanlaıından daha güzel bir liman bulunamaz.

Yumurıalık Serbest Bölgesi tesadüf otamaz. lskenderun, poliıik nedenlerle vaz -
gcçildi, Mersin Serbest Bölgesi olamaz. GAP Bölgesi, dev gibi biı proje, açık kori-
dor Çukurova'ya, Pelroı boru hattı Çukurova'da. Dolayısıyla önce 5 bölge
seçeceksiniz, sonra bir yıl eleme yaptıracaksınz, bütün bakanlıklan devreye soka-
cakstnız, tabii bütün ipler sizdt olacak, sonra Çukurova'da diyeceksiniz ki, sorun-
ların en karmaşlk olduğu pilot bölge olarak kentsel sorunlann tespiti, bu sorunlann
çöZüm yollarını a.ramak amacıyla içinde biitün altyapı faaliyetlerini içeren islah imar
planlan demedni sunan bir proje dilimi hazırlayacaisınrz. Bunlar tesadüf değil tabii.
Yalnz burada bizlerin üsıünde durduğumuz ye başlaüğı giiııden beri duıduğumuz ve
hala durmakE olduğumuz konu şudur: Türkiye kentlerinin, bakın biz bu rcknik ku_
rultayın amaçlarından biri, Tüık mühendis ve mimannın, Tfuk teknik elemanlannrn,
Türkiye'nin imar planlarının uygulanmasına, Türkiye'nin kentlerinin sorunlannın
uygulamalanna ilişkin meseleleri gündeme getirmek, çözüm yollan, önerileri bul-
maktır. Dolayıslyla Tiirk mühendis, miman, yıllardır bu sorunlan inceleyerek, ku-
rumlanyla kişileriylg kuruluşlanyla demolğaük örgütleriyle biı bilgi birikimine sa-
hiptir. Siz Türkiye'nin en büyük projesini yabancı gıuplara teslim edeceksiniz,
sorunlannı onlara tespit ettireceksiniz, çözüm yollan bulduracakslnız, su kaynağrnr
tamir etmeyen projeleri onlara hazırlattıracaksınz ve sonra da kalkıp Ttirkiye sorun-
lanna çöziİn yollaIı araüğınızı iddia edeceksiniz.

Tabii bütiin bu uygulamalann yapıldığı dönemler, Türkiye'de insanlann özgi.irce
konuşamadığr, bu mestek örgiitlerinin görü§lerini rahatlıkla kamuoyuna sergileme-
diği dönemlerde gerçekleştirilmiştir. Yeni yeni Türkiye bu sorıınlaflnı teklar
gündemine gettip, tekaı konuşmak, bunlan kamuoyuna aktanp, gelecek iktidarIara,
mevcut iktidaİlaİa bunların hesaplarınr kamuoyunda soİan mesajlan ileğnek duru-
mundadrr.
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Vakit yeterli olursa, bu projeye GAP'tan uzanan koridoru tekIaİ incelemek isti-
yorum, tcşekkür ederim. (Alk§lar)



PANEL YtJRÜTÜCÜSÜ_ Sayın Beşiktepe'ye teşekkür ederim. GAP Projesi
gündemimizde var, ksa bir bölüm olarak gelecek. GAP'a girmeden önce, GAP'taki
olay bir aıazi düzenlemesi olduğuna göre, kırsal kesimde, evvela arazi
düzenlemesinden ne anlıyoruz? Bugüne kadar Tltkiye de arazi diizenlemesi olarak ne
yaptık, ne sonuç aldık, aİazi daizenlemesinin neresindeyiz? Bu konuyu ben sayın
Hocam Pİofescır Hiiseyin Eıtan'dan rica edeceğim.

Prof. Hüseyin ERKAN- Teşkkıt ederim sayın Başkan.
Sayın Başkan, sayın dinleyenler; Sayın Başkan benden çok küçiik bir konuşma

istiyor. Aslında benden daha önce yazııaİıyla biı hazırlık istemişlerdi, o yazıdaki
görüşleri oldukça özetlemeye çalışaİak size sunmaya çalışcağım. Bir de, tabii soru-
nu bir biitünliik içerisinde alma ihtiyacl da vaı. Yani toprak sorunu Tiiıkiye'nin bu
konuda durumu nedL? ondan sonra da çözüm olarak önermeyi düşündüğümiiz, yahut
önerildiği gibi şimdiye kadar, arazi toplulaştırması nedir, Tiirkiye bu konularda neler
yapıyor, nasıl yapıyor onlann iterinde durmaya çatışacağım.

Bir defa Türkiye tarım üretiminin amacı olan yıllık anışı ve dünya ile
karşılEtırması nedİ onu arz etmeye çalışacağırn gralikler yardımıyla- Efendim dünya
nüfus artışı -mavi ile gösterdiğimiz- oldukça düzenli sayılacak, ama sihgit de aİtan-
2000'li yıllarda 6 milyan bulacağı ıahmin ediliyor. Türkiye daha hızlı bir aruş
içerisinde. Ve onun yarunda da anma açılan topraklal biıiydrırz ki, özellikle l970'li
yıllardan sorıra anft dengelcnmiş. Hatıa hep iizerinde durduğumuz gibi, ytizde 20 do-
layında, 5,5_6 milyon hektal dolayında toprağımız bugün gücü üstiinde kullanıltyor.
Yani ıanm çalışmalarınrn düşına Eşrmak gerekiyor.

Bir de Tükiyede, tabii hep biliriz, tarım kesimindeki nüfus ne kadar azalırsa,
ülke o kadar gelişmiş kabul edilir. Gerçekten böyle. Şimdi Türkiye'deki dulum
1950'dcn iı,ibaren görüyorsunuz, 1950'lerde kalkınmaya başlamışız, l985'lerde yüzde
59'lara düşmüşıür. Bugün Bau ülkelerinin çoğunda yiizde 2,3'ler civaıında. TaIımın
ulusal gelir içerisindeki payı yiizde So'lerden yüde 20'lere düşmüş. Kişi başına ıanm
geliri yüzde 23'lerden yiizde l4'lere düşmiiş. Tanm kesiminde çok açıkca bİ yoksul-
laşma olduğunu da söylemek mümkün.

Şimdi Tüıkiye'de tabii işletmelerin büyükliıkleri tanm fuedminin temeti olan
işletmeter nedir ve büyüklükteli ne ölçüdedir onun üzerinde dufmak istiyorum.
Yalnız, daha önce biı şeye dikkatinizi çekmek isıiyorum. Tiirkiye'de istatistiklerde
bir sorunumuz var, ıanmsal istatistiklerde bakın, 1950 yılında yaphğımız ilk isaıis-
tik çalışmasında -şu gördüğüniiz çalışmada- tanm sayımı sonuçlanna göİe toplam
alanlar, aşağr }Tkan o giın Enmda kultandığımızı tespit eıtiğimiz başka yollaİla tes-
pit e$iğimiz istetisıiklerden daha ytiksek görünüyor. Tarıma açılan topraklarsa -
krrmzı dolu çizgi ile gösıerdiğimiz lopraklaJ- onun daha altında. Daha sorıra 1963 ve
l970'li yıllarda yapıığımız _1980 yılınü da devam eden_ tarrm sayımı isradsük
Sonuçlarında -kasik çizgi ile 8österdiğimiz- ı,oplam sonuçtar elde ediliyor. Tanma
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açllan topraklasa, kesin olaıak biliyoruz ki, aşağı yukaıı 50 ile 60 arasında, çok
yüksek biİ hızla tarıma açrlma var, 1960'tan sonra aşağı yukan dengeleniyor. Ve
gühümüzde 28 milyon hekıar dolayında olan ve anık daha da ıoprak kazanılmas
miimkün olmayan bir duruma gelm§iz.

Tanm işletıneleri sayısı, tanmda çalışanlaı ailc olarak sayısı, -en yukarlda
gördiiğümiiz mavi ile gösterilen{izgi- süekli bir anış Var. İleride Tükiye dışındaki
iılkelsrden birisiyle bir kaİşılaştırmada durumu görmeye çaıışacağız. Bunu
söylemekteki kasırm şu: Bundan sonraki istatlistikleri mümklln mğrtebe bununla

birlikıe değerlendimeye çalışmak gerekiyor.

Şimdi Tiiıkiye deki tanm istatistiklerinde gelişme nasıl? Çok hzlıca- Şimdi oiıu
görmeye çatlşalım; Bakın Türkiye'de küçiıt topraklarda ,yani 1 döniimle 2 hekİ2İ

aıasındadaki topraklarda 1980 yılında bir dqüş var gibi görünUyor3ma istatistiklere
güvensizliğimiz var ya onuda hep haurlayın ,siifekli bir aıtış vaı.Yüzde 30'lar ci-
vannda otan küçük iş|eırnelerin sayısı 1970 yıh istatistiginde yüzde 44'lere ve büyiik
bir ütimalle 1980'de de aşağı yukaıı aynı oranlar civannda Yalnız belki ıakamlarda

bir şey var. Yani hem küçirk işleEnenin oran oıüak sayıst, üha doğusu oranı, hem

de loplam alanda bir denge var. daha doğrusu tanm büyüdüğü için bunlada siiİekli
bL aİuş val. Diğerlerinde okadar önemli biı degişme yok. Yalnız TüIkiye'şu
gözleniyoı: Küçtik iştemelerde çok hzlr bir yükselme var.

Şiİndi tanm iştetneterinin durumu bu. Öbıır uıaftan biİ küçük ka§ıla§tırma
yapmaya çalışacağım. Bir gelişmiş ülke ile Tiirkiye'deki ıanm..§Ietmelerinin sayısı
arasında şöyle bir küçük karşılaştırma yapmaya çalıycağım. ornek aldığımz Bau
Almanya, bakın Ol'le 2 hcktlar arlasındaki işletme sayıları aşağı yukarı aynı tarihlere

denk gelen sayılan atmaya çaltşum. 1949 yılrnoa Batı Almanyada 597 bin işletme
var, 1950 yılında T i*iyc'de 772 bin işletrne var. 1963 yrlında Tiirkiye de oldukça
yüksek bir artış, 1970 yılında devam ediyor. 1980'de -deminkine paralel bir düşüş-

Batı Almanya'da ise 600 bin civannda o|an işletme sayısı aşağı yukarı üçte bire
düşüyo[.2 hekEI ile 5 hekEİ aIastndaki işleğneıerde aşağı yukan aynı şeyleri
gösıeriyor.

Şimdi bunu daha kotay antatabilirim umuduyla şöyle şeylerde göstefmeye

çatıştım. 2 hekh.a kadar olan işlehelerde Tfukiye'deki durum şu: 1950'1i yıllarü
sürekli bir artrş, l980'li yıllı d€geflendirmekte geıcekten güçliık çekiyorum ,Batr,
Atmanya'da ise çok düzenli biı düşme. 2ile 5 hekİar aİasrndaki işletmelerde
Tilrkiye'de yne belki biraz düzenli olmayan bir artış, ama Bau Almanya'da ise çok
düzenti bir düşme. 2 iıe 5 hektar afasındaki işıetmeıerde Tiiİkiye'de yine belki biraz
düZenli olmayan bir afuş, ama Bau Almanya da tam düzenli. 2 ile 5 hektar arasındaki
işletmelerde de yine aynı €ğilimi göfüyoruz. lşleımelerin tümü içinde bir
karşılaştırma yaparsanız, baİın Türkiye'de stirekli aItış, Batı Almanya'da ise aşağı
yukan 1980'li yıtlaıda, son elime geçen bir bilgide - kaç yllına ait olduğunu bilmi
yolum ama - 768 bin işletmeye düşmüş. 1950 yıtında 2 milyon civarında olan
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§leme sayısı bugün üçıe bire di§müş.

Çok özeı biçimde, Titİkiye'de tanmda çalışn_ §leıme sayısı sllr€kıi arüyor,

gelişİniş bir lılkede ise ıam ıenine, çok dllzenli otan bir düşüş var, Tilrkiye de büyilk

İp.*l"rO" On".ll bir değişme göniknüyoı Belki isıatistik verilerde binahm böyle

kuşkulu nol@lar da var.

Tanmsal opraİlarü verimi erkileyen en önemü taktörterden bir ıanesi, biıiyor

sunuz. arazi paıçalılığ-ı. Hatta biı araşurmaya göre ıafuncılaıdanclde.eıtğim bir ra,

k", - i;k p;rç"lı, ışĞmeıerde yııroÖ 7o'tere varan ıiretim duşlıHuğü, vğrim kaybı

*pı, iıııi ış. Ttıitiye ıopratiannda bu açıdan ü ı!,"!i Pir q§üş var, Daha

Lğİ.r, ,orİ prrçası'saysİnda silrekli bir aruş var, 1950 yılında_- daha önc€ de tes-

İ;;ş,tİ -'Uar, ye.İ"rCe 2,5 milyon, bazı yerlerde_ de..2 mi§on 214 biıı,

İohİuvİ., -r. 1961 yıhnda 3 milyon l00 bin §letme, 3 milyon.58 bin işlenne,

?ğ-aO yİl,"O, O" 3 milyon 558 bin veya 650 bin işleme_ saysı gözleniyor, Yani

İlrtlİ. O"U ,"pl.m işİetıneler. lu işÜtrnelerin tullandığı lopratlar - bakın - ıek

prrç"İ, lşl"*. İ.y,r, İıırd" 9J - l0 İivannda. Son i$ata§iüktefi eğer esas aiırsak,

İ;;;;"*-dr',"pratlann ytlade 38'ini oluşüıran - son rakama takarsanız , yani

İtı',iı]İ İiİrtly" topr.kl.r,n,n yurO" 38'l büyiİk bir kısmr l0 ve daha fazla sayıü
pr.çuı, ışı"t n"ı"rin toprağı durumunda. Tıirkiye'de ortalama işleme başına dı§en

;;;İ,;r", 6 civarında] 1950 yılında. yapılan sayımda 6,2. imiş., sonra 5,7'ye

lllş.İlİ'S,l'" düşmüş, 1980 yılında yapılan sayımda da.6,3'e yükselniş, Tabii

prİçrl,İ*,'oUu. uratİan Oa taıımsal işletmglerin sürekli tüçülmesi, pekçok -

lr"iıitı" ıır",ı.ı _ olumsuz etkiliyor. Tanm işleırneterindo ıarlalann küçiik pafseller

İrİlrJa O"g,.r ve şekillerinin düzensiz olması, ıarım ürcümini vc üreıim ma§raf-

İ.,nr. *-. makine kullanma eğilimini azalımakıadr, bu nedcnle ıanm toprak-

hnnÜki pa4alılü durumunun orıadan kaldınlmasını sağlayacak tedbirlere ihüyaç

,ar. vanı 
'parçaııııgı 

azalıacak ve veriıni yiikseltİneye yirİıelec€k ıedbir büüin dünyada

- aşağı yukan - arazi toplulaşffma olafik görülüyor,

Şimdl arazi bplulaşufına nedir üzerinde çok krsaca durmak isüyorum, Tarımsal

alandaki sorunların önemli bir böıümünün çözümü için dünyada geliştirilmiş

yJ"". *yİlruli, 
"e 

biz onu bir ölçüde daha g€niş anlamda krrsal mekgnın yeniden

lur.nı"n.oi yönetimi olarak tanımlayabiliriz. Türkiye için. geniş kapsamlı

sayııacar uır arazi toplulaşırrma çalışmasi içinde şu hizmet Ve düzenıemeıerin ele

alınması gereküğini düşüniiyorum.

Parçalanmış tanm bprak|annın bir araya geürilerek_ ıoplulaşunlması, Enmsal

ışıeuneÜ uanmınoan düienli bir biçime sokulrnas_ l,_Tiirkiye,için bir özeı durum G,

İİJ J", y""ll gair sağlayamayan İçiik ıanmsal işteuııelerin ve ıopraksız ailclerin

- tlr"r'J-ra İyle.İaen atİadığım bir konu vaı - Türkiye'd€ aşağı yukan

gli.u.lrO"j" - son elOe etüğim ]980 yılı bir yayınına göre -.t,7 milyon aile

İ-,yo.rn U, gUnumuz de 2 mityon aile demekıir, 2 milyon aile de hiç toprağı ol-

."y'- İrt"İ 
"İ 

.O" geçimini salbyan aile dufumunda, O halde Tiirtiye için ıop|ıı-
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lEtırma ile biİlikte, belki Toprak Tanm Reforınu sözleri arasında geçebilecek biI
çaıışmayı loplııla§tırma kapsamında ele almak, topraksız ve yeıersiz loprağı olan
ailelere toprak vermekte ele alınabilir. Ntekim 3083 sayılı Kanunda asılınü bu
:ımacı ıaştyor.

Arazi topluluştıİma ve sulama, kurutma yol ağl çal§malannın biditıe planlan-
ması ve uygulanması köy yerleşim merkezlerinin yeniden diizenlenmesi, biliyoruz
son yıllarda bilhassa köy yerleşme planlannın hazrrlanmasr meselesi var. bizim
mesleğimize dğşen önemti görevlerden bir ıanesi, bunun ü ıoplulaştırma kap_
samında berabğr alınması, toplulaşhrma kapsamında ele ahnmasında fayda
görüyorum.

Üzerinde çok duıduğumuz sağlıklı çerve yariıtılması, sağlık koşullanna uygun
konutlar iiİeıimi - Enm k€siminde de - ve birıakım buna uygun sağlıİ, spor tesisieri
ve benzeri egidmi tesisl'erinin yapımı ıoptulaştrrma kajsamı iğrlsinOe dUştlnll-
lebilir.

Şimdi, yukandaki sözlerimiz, aşağı yukan Tüıtiye'de bir defa büyıık bir yoksul-
lEma var, arkasından büyiik biİ loprak paryatanması vaı. Bir başka şe' de Tiirkiye'de
şurada bir basit ömekle görelim - yapılan sulama kurutrna çalşmalannın da eğer op-
lulaştırmasıZ yüriitülerse ne gibi soruntar yaİafacağınl şurada görmeye çaıışırm.
Eğeı sulama kurutma planlaması ile toitulaştırma birlikte yıırütülmezse, bakın me-
sela yukarıda sulama kanalr düzenlenmiş ve aşğıda da var, sulama kanalının taralı
olan palsellere ulaşması mümkün değil, Susuz yaz, hepinizin bildiği şeydir, bunun
sonucunda çok kötü olaylann doğması mümkün. Ve ıakriben ıarlaıann yü)de 70'e
yakını bEkalarının izniyle su alabilmek durumunda kalır. Aynı şey anmsal alarılar-
da ulaşım içinde geçerli. Çok basit, bir kadasro paftrsından ömek veriyorum, mesela
- yukarda - yollar aıasında kalan şu yeşilllerte urah olan parselleı ulaşrm ağına
doğrudan bağlı olmayan parsetlerdir.

Ekim dikim veya sürme zamanı o paısellere ulaşmak, ya diğer parsellere zarar
vermek suretiyle birtakım olaylann doğmasına sebep olabilecek şeyıer.

Şimdi, ıoplulaşima çalışmalarıyla sulama, kuruma ve yol yapun çalışmalan -
Şu örneklerle görtiyoruz - mutlaka birlikte ele alınmalı. Aslında hem bir lakım olum-
suz olaylann, kötü şeylerin oluşmasına fırsat brakmamak, hem de daha verimli biı
tanm üredmi sağıamat için bunu ihtiyaç var. Aynca, bir sulama çalışmasının proje-
lendirme ve uygulamasınln oplulaştırmadan kopuk yiirütiilİnesi halinde Tıırkiye de
yapı|an bir çalışmada, yüzde 30 - 37 aıasmda, yani bplulaşıırma planı ile eğer İula-
ma kuİutsnası aynr anda yapılmazsa yiizde 37 oranmda daha pahatrolduğu tespit edil-
miş. Çok basit biı şey, Bizde labii Türkiye'de henüz toptulaşurma çalışmalannın so-
mut verimlerinin ne olduğu konusunda biıtakım şeyter yok. Ama ben size sadece

. sulama için, sulama projelendirmesi için yüzde 37'lere vafan tasarruf
sağlanabileceğini _ eğer suIama çalışması ile loplulaşurma biılikte yapılabilirse -
ıespit cdiyoruz. Nitekim bunu Devlet su işleri teşkilarlan günümüzdİ artık sulama
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çalışmalan ile toplula§tırmayı bidikte yapma çabalan içerisinde oluyorlar

Yapılan toplulaşurma çalışmalarında bir başka şy, Bau Almanya da 5'le l0 hek-

tarlık işletmelerde 4 parsel 1 parsele indirilmiş, lo'la 20 hektaİhk toprağa sahip
işletrneterde 3,2 hektal l parsele indirilmiş, 20 ile 50 hektzr olan işleımelerde 4,9
parsel, 5 parsel l pa§ele indifitmiş. Halbüi Türkiye'de ise 1987 yıllnın sonuna ka-
daı yapılan toptulaştrmalada 81 bin parsel 45 bin parsele indirilmiş. Yani toplu-
laşıırma oranı dedi§miz oran, aşağı yukan aza.lıılan parsel sayısınrn oranını göseren
biı rakam, yüzde 40'lık bir indirme, kaba bir hesapla 2 parsel - aşağ yukan - t par-

sele indirilmiş biçim inde görülüyor.

Şimdi, özet olafak Erımsal alandaki sorunlanmıZın çöZümü ve özellikle çok
yüksek nüfus artışı karşısında ihtiyaçlarımızın karşılanması açlsından başvurü-
labilecek tek yönıem arazi toplulaştıntması yönetimi. Toplulaştrrma dcyioce, hemen

aklımıza sadece birkaç pa$elin bir aİaya oplanması biçiminde düşünmemek gerekir.

sulanasl, kurutması, yol ağı ve diğer tesisleriyle bcrab€r alınan"kırsal mekanın ye-

niden düzenlenmesi kapsamında bir çalı§ma. Biz harita mühendisleri buna gelçekten

uzak kalmışız. Eğitim düzeyimiz, bilgi diizeyimiz vesaire bclki. Mesala ben şünu
düşünüyolum, biz l930'lu yıllarıda çıkarılan Kadastro Kanununda sınır
düzeltmelerinden belki yaİarlanıp toplula§tırma çalrşmalarına gircbilirdik, ama
l960'tı yıılara kadar girememişiz, 1960'lı yılıada bu işe ziraatçılar eı atmışlar ve fa-

kat başaİılı uygulamalar sağlayamadılaı, bize ba§vuİmak zorunda kaldılaİ. başanlı
uygulama sağlayamadılaı di}orum, özellikle şu rakamları vereyim, mesela iyi bil-
diğim bir Gediz meselesi vardır, Gediz'de 33 köy FAO'nun desteğiyle topldlaştırma
kapsamına alrndı. Birkaç yıl içerisinde ön çalrşmalaİ diyelim, gerçekleştirildi, fakat

1972 yılına kadar bu köy toplula§tümalanndan sadece 5 köyiin, o da Tapu ve Kadast-

ro Geneı Müdiirıüğüniin müsamahasına süğınılaİak 5 köyün tesçiı işlemteri tzmam-
lanabildi, daha sonra da Tapu KadasEo Genel Müdiİlüğü teknik eleman yardımıyla
toplulaştırma çalışmalan çok uzun 1,ıllar sanıyorum zorlanara} 1escil aşamaslna geti-

rilebildi. Yani sonuç olarak biz haritacılar bu konuya, bu alana giremedik. Gelccck
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Şöylg hsaca söyleyim, bu yönetim karıaatimce, gerçekten tanmsal alanda sorun-
- lan çözecek ve yerimliliği sağlayacak bir yönetimdiı dünyanın gelişüdiği. Yalnız
biz bu yönteme yakın zamana kadar uzak kaldık. Biz meslek olarak buna uzak
kaldık, başkalan da gayet tabii 'Al senin işindir bu' demgzdi, demediler de. Oysa

şimdiyc kadar yapılan uygulamalar da, özellikle 1960'lardan bu yana yap an uygu-
lamalarda da biziın olrnadrğunz zamanlarda bu işin yiirıımediği tespit edildi, Biliyor-
sunuz, arük son yıllarda ıoplulaşffma çalrşmalan en azından belli bir aşamadan son-
ra haıiucılann işi olarak görtilmeye başladı. Efendim yapılan çalı§malaıda lizerinde
dumak isrcdiğim bir iki nokia var. Türkiye'de yapılan çalışmalar 1987 yılının sonu-
na kadaı 87 bin hektar dolayrnda. Ve bu rakam Ttirkiye'nin tanmsal alanlnln yansı
tanm toprağına sahip olan Bau Almanya'nın yıllı} hedefi 250 bin hekEr olduğuna
göre, bu 28 yılda bizim yaptığımız uygulama bizin bu konuya veldiğimiz önemi
göstermektediI.



dönemde çok büyiit bir iş hacmi var öniimiızde. Arazi toplulaştımiası yapmak zo-
ıunda Tiirkiye ve biz bu himıeoe yerimizi almak zorundayz. Teşkkltıl ederim efen-
dim.

PANEL YÜRÜnjCÜSÜ- Efendim büyük proje olarak Çukumva Kentsel
Kalkınma Projesinin genel poliıikasını Sayın Beşi}ıepe özetledi. Aynı şekilde arazi
loplulaştırma§yla iıgi[ büyiik bir proje de giindemde. Güneydoğu Anadolu Prcjesin-
dcki GAP alanı sulaması. Bu konuya vakimizin azlığı nedeniyle pek fazla gireme-
yeceğiz; ancak şu kadarını belirtmek istiyorum, iki defa ihaleye çıkan iş,
önümüzdeki giinterde bir üçiincü kez daha ihaleye çıkacak. Gerek Çukurova Kentsel
Kalkrnma Projesinin ihalesindeki iş tanımlannı, gerekse GAP Projesindeki ihalenin
iş tanımlannr, bu her iki pğeye de giren iirma olarak, bu firmanın temsi]cisi olarak
Sayın Ülon'dan rica ediyorum. Bu her iki projede bunlan açıklarlarmı ve her iki iha-
leye girnek için koşullar nelerdir? Teşekkür ederim.

Korhan ÜLTAN- Teşekkiir ederim Sayın Başkan.
Sayın konülar, değerli meslekdaşlanm; zamanın ilerlemiş olması nedeniyle

yaptığım hazırlütlalı da sadece başlıklanyla geçeceğim. Bu panetde bana düşn
konuşma bölümü, başkanımın daha önce söylediği, Çukurova Kentsel Ka]kınma
hojesi ve Güney Anadolu Projesinde sekİörümüz Ye sorunlanmz ve izlememiz ge-
rckcn politika idi. Başkanım şimdi soruyu biraz ğaha değiştiıerek iş tanımlannr
açıktamak istediler. Şimdi bunu sizlere arz eunek isüyorum.

Cumhuriyet tarihimizin en önemli projelerinden biri olan Güneydoğu Anadotu
Projesi, Adıyaman, Diyarbakır, Gaziantep, Mardin, Siir! Şanlıurfa illerini içine al-
makıa ve 74 bin kilomeırc kaIetik bir alanı kapsamaiıadır. Bu ploje içerisinde, §ula-
ma kanalları, kamulaştrma alanlan ve arazi mplulaşıırma böıgelerindeki çalt§maıaf
için Devlet Planlama Teşkilaıı kendi bünyesinde bir koordinatöı sapayarak bir proje
grubu oluşturmuşıur. Bu proje grubu ihate yoluyla bu işleri öZel seköre yaptıİmak
isıemiştir. Şimdi ihale dökümanlarındaki iş unımlanna bir göz aulrm.

lş anımı; genel bilgiler: Yapılacak iş GAP getişme planr kapsamrna giren ve
arım reformu bölgesi ilan edilen Şanlıuıta İlinde 3083 sayılı Kanun gerekleri yerine
getirilmek suredyle ıoplutaştırma işlemterinin gerçekleşıirilmesidir. Yaklaşık 42 bin
hektarl* bir alanı kapsamaktadıı. Bu alan içerisinde 72 muhtarlık, 83 mezıa ve 1985
sayımlanna göre 39 316 kişi yaşama*udır.

Yapılacak işlec 1- Eski mülkiyeı etiitlerinin bilgisayar ortamııa geçirilmesi. 2-
Tanm reforrnu uygulamalanna ait araziye ilişkin Ye HariE Genel Komutanıığından
işveren tarafından temin edilecek l/5000 ölçekli standan bpografik haritalann
sayısaltaşunlaİak, bu haritalaıı yine sayısal olarak Tapu Kadastİo Genel Müdürlü-
ğünden sağIanacak l/5m0'[k STK paftalanndaki kadasıral bilgilerin işlenmesi. Dev-
let Su lşleri Genel Müdürıüğüne ait kanallann asditii ıatbikat proje-sinin ve bunun
dayanaİı aplikasyon haıır ile ilgili belgelerin DSl Genel Müdifulüğünden Emin edil-
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mesi ve sayısal olarak yine aynı pafralafa işlenmesi. 8 adet aıazi kullanma kabiliyet-
lerine göre arazi sınıflannın işlenmesi ve bu sınıflann belirli ba aıazi sınrfı dikkale
atınarak birbirlerine dönüştıiriiımesi için bhvil faktörlerinin bilgisayaıa yiiklenmesi.

Yine sayısal olarak mevcut tilın diğer kamu yatınmlannrn aynı paftalara
işlenmesi. Sulu ve arazi normlannrn, sulu ve kuru arazi ıahvil katsayılannın, bilgi-
sayara yiiklenerek bu normlaİa göre ghibine bırat acak arazi mikıaılannın belirlen-
mesi, aıazi sahiplerinin paİsel tercihlerinin işlenmesi, kamulaştırma karaılaıının
yiiklenmesi, çifÇilerden arlı ka]acak kamulr§tırılan aıazilerle hazine araziierinin tes-
piü, bilgisayar ortamına geçirilmesi.

3083 sayılı Kanun ve yönernelikler çerçevesinde paıçatı aıazilerin birleştirilerek
değişik parametıeler kultanılmak kayüyla ıoplulaştırma için optimum çözümlerin
buIunması.

lşverence orıaylanaıı arazi bplulaştırma çalşmalanyla ilgili son durumun araziye
aplikasyonu ile şhıs arazi huduılannın belirlenmesi.

Hudut noktaları ite ilgili kontrotlerin ve gerekli düzeltrnenin yapılriıası.

Şahıslaıa tapu verilebilrcek şekilde son duum ka},ıtlarının haz rlanması ve tapu-
da tescili sırasında ilgili kuruluşlara destek sağlanması.

Sulama sisteminin planlanması ve pafı:iara aplikasyonunu tcmin amacıyla Köy
Hizmeıleri Gencl Müdüdüğü i|e temas kurularak mcvcut grafik hariE bilgilcrindcn
sayısal arazi modeli yaratlıp 3 boyutlu tesviyc ve drenaj yapılması gerekti ycrlerin
tespit edilmesi.

Arazi kullanım planlannın haritalannın çizilmesi.

Taım Reformu Genel Müdülüğü elinde bulunan dağıtmı yapılacak yaklaşık 2
milyon dekar araziye ilişkin kriıerleı ile ıalep beyannameterinin bedel hkdirlerinin
bilgisayaİ orİamına yüklenmesi ve bu tip çifıçilerle itgili borçıandlrmalann ve geri
iidemelerin bilgisayar ortamrndan akibinin temini.

Tanm Reformu Genel Müdiirlüğü taİafından kiraya verilmiş veya kira talebinde
bulunan hak sahiplerinin sıralamasının yapılması, kira ödemelerinin iakibi, kiralana-
mayan arazilerin yer Ve miktarlannın ıespiti, kiralanamayan arazilere yapılan te-
cavülerin işlenmesi, cezalı ödemelerlc itgili kayıtlann tutulması.

Çifçilere veritecek kredilerin ve fon muhasebesinin takibi.

Yukarrda belirtilen işlemleri gerçekleştilmek için gerek duyutacak tüm
yazılımlann hazırlanması, varsa hazır programlann da uygulamaya sokulması, Harita
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Genel Komutantığından temin edilecek haritalann kultanllacak sistemin veri kaybı
olmadan say ı sallaşun larak adaptasyon Emini.

Bilgisayar sistemine girilecek grafik ve grafik olmayan bilgilerden bfu veri ıa-

banı oluştuıulrnası. Grafik ve grafik olmayan bilgilerin btbiıleriyle ilişkilendirilme-
lerinin sağlanması.

Tanm Reformu Genel MüdfulüğU personelinin eğitiminin yapılması ve siste-
min iş biümipde eğitimi yapılan bu personel ıanmda kullanılacak biçimde teslim
edilınesi.

Firinanrn kendi oluşturduğu veri uıbanına paralel olarak, Tanm Reformu Genel
Müdiirıüğiinün yasal görevlerini siirdiirebiımesi için arazi yöneüm sistem veri ta-

banlnın oluşturulması.

Bu ihalelerde bfu önemli konu vardı, bilgisayar alımı söz konusu idi. Böyle biı
bilgisayaı alımı söz konusu olunca, teknik yakl§tmlar, tecrübe, iş bidrme konulan
ikinci plana geçti, firmaların önerdiği bilgisayann markası tanışıhr hale gelerek
ihale sonuçlandınldı. Yapılan ilk ihalenin d€ iptal edilmesi son derece di§ündürücü.
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Güney Anadotu Projesi dışınü yine en önemli Fojelerden biri olan Çukurova

Yapılacak işleri bu şekilde özetlemiş oldum. Gödildüğü gibi bu pğede 3

bileşen mevcutıu; bir tanesi harita sektörü oıaİak bize büyük görevlerin düştüğii
böliim, ikincisi, ziİaaçılaıa Ye ekonomicilele düşen bir bötüm, üçüncüsiı, bilgisayar
ağırlıklı olarak bilgisayar sekıöriine düşen bölüm.

Devlet Planlama'Teşkilatı, bu ihaleyi iki defa ihale etmiştir. lhaleler, Tiirkiye
çapında gazetelefde ilan edilmişür. Ön inceleme sonucunda 4 firma yeterlilik
almıştrr. Burada 2886 Devleı lhale Kanununun hükümleri uygulanmamlştır. DeYlet
Planlama Teşkilatr özet bir ihale yönaemi uygulamlşnr. Firmalara 80 üzerinden 17

tane komisyon üyesi puan vermiştir. llk ihalede bir komisyon üyesi bütün firmalara
"0" verdiği için 4 firına da barajı geçememiştir. Dolaylsıyla ikinci bir ihale
yapılması gerekmiştir. lkinci ihalede de şafftamede değişiklik yapulaı, en düşiik ve
en yüksek puanı atalım diye şartname değişti ve yine yapılan gazete ilanlannda 4
Til* firması ihaleye iştirak eıd. Bu firmalann yapısına da bakacak olursak, 2 tanesi
haıita fırması, l anesi bilgisayar ağırlıklı -son zamanlarda almış olduğu bir iş nede-

niyle hafitacı otan bil firma- l tanesi dp bir proje firması. Sektörümüde her ihaleye
40 fimanın girdiği şkilde diğer firmalar işe rağbet etrnemişlerdir. Bu da sanıyorum
ihalenin büyilklüğilndendir. Bu konuya biraz sonra değineceğim.

ikinci ihalede de bir fııma baıajı geçmişüc fakat tekliT eniği rakam Devlet Plan-
lama Teşkilatının bu işe ayırd!ğı paranın 4 kaıı oıduğ,u için yine ihaıe ipıal edil-
miştiİ.



Kenısel Kalkınma Projesi, Mersin, Tarsus, Adana" Ceyhan, lskenderun ş€hirterini
kapsamaktadır. Sayın BeşikteP bu projglerin doğuşunu anlaüı. Ben, bu projedeki
|987 ve 1992 uygulama alanındaki iş tanımlannı ve ne yapılmak isteniyor,
yapunlmak isteniyor kısaca başl*laİ haıinde arz eırnek isüyorum ve sekıörıııniizün
bu proilerdeki yerini de bu vesile ile göİml§ olacağız.

|987 -1992 uygulama programı, Tarsus olarak ele alayım, 3 bileşenden
oluşmaM. Planlama-Miiheııdisüklnşaaı kontrol işteri otİnat ıızeİ€.

DüşUk gelirli kesimlerin barındığı gecekondu veya hisseli bölünmtlş alanlarda
ıslah ve planlı geıişme için bugüne dek uygulanan geıeneksel planlama yaklaşımı
sorunun karmaşık boyutlan karşısında çözüm gedrememiştir. Buna lamel neden, uy-
gulanan pıanlama yaklaşımının, sadece fikri plan boyutu ile alınması, sonunun
mali, organizasyonel, ekonomik ve mühendislik boyutlannın yeıerince analiz edil-
memesidir. Dolayısıyla ilziki ptanlamadan beklenen sonuçlar alınamamakıadır.
298l,3290 sayılı yasa hükümleri doğrulıusunda getekondu ve hisseli bölünmüş
alanların mülkiyet sorununu çözerek, müsbkil ıapulann verilmesi sorunun
çözümünde ilk aüm olarak göriiımektedir.

Arazi mülkiyeıinin karmaşık sorunlannın hızlı bir şekilde çözülenebi!mesinde
modem elekEonik çizim tekniklerinden de yararlanılarak gerekli yazılım desıckıeri,
yeni yakl§ımlar gcıirilrniştir. Bufadaki diğer konulan aılayaralç kısaca yapılması is-
tenen olaylan şöyle arz edeyim.

Planlama Çalışmaları: Temel verilerin üreülmesi, güncelleştirilmesi. Çevre
alanları, uazi kullanımı ve yol hiyerarşisi ile bütünleşme. lmar ıslah planı
hazırlanması, maliyet ön ıahminleri, nihai imar ıslah planı, sosyal donanım aıanlan
rehberi, kadasııal aplikasyon. Bu planlama çal§ma|an idi.

lkinci bölüm, mühendislik çalışmaları, üçüncü bölüm ise inşaat kontıol
işleridir. tkinci vc üçüncü bölümler bizi ilgilendirmediği için o bölümleri geçerek
mesleğimizi ilgilendiİen kadastral aplikasyon bölümüne geçmek istiyorum. Bu ka-
dastral aplikasyonda, hepimizin bildiği, mesleğimizin ıekniklerini uygulayarak ıslah
imaı planı uygulamasınr yapmak ve tapu ıescillerini sağlamakür.

Şimdi, Çukurova Kensel Kalkınma Projesindeki iş tanımları da kısaca bu
şkilde. Bu iş knımlarından da anlaşılacağı gibi, konu bir bölümü ile tamamen
sektörümiizü yakından ilgilendirmekEdir. Burada karşılaşılan güçlii(ler vardır. Bu
güçıiikler ise, projelerin bileşenlerinin birden fazla o|masıdlİ. Bu projelede müşıerek
çalışacak gruplara ihtiyaç vardır. Bu olaylar sektfuiımüz için yenidiİ. ve sekıörğmirz
bu olaylara hazırlıksız yakalanmışür Bu ihaleler her firmaya açık olduğ halde,
sektörümüzden bu ihalelere rağbet eden firma sayısı oldukça azdıf. Bu da
sektörümüzde hala serbest çalışan, özel sekıör ve müteahhit kavramıannın birbirine
kanştırılması ve kirnin ne olduğunun belti olmamasından kaynaklanmaktadır.
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Aynca, sehörümüzde yeterli sermaye birfüminin olmaması, yeterli işleune serma-

yesinin olmaması, kadrolaşmanın olmaması. ihale edilen işterin sürekli olmaması

şirketleşmenin olmaması ve küçük işlerde çalışmanrn yeğlenmesi, faaliyetlerin özel

parselaİyon ve hali hazır hariıa işleri aıasına s §şmış olması haıita firmalannrn bu

ihalelere girmesini güçleştirmektedir.

Yukarıda sayılan çerçeveyi aşmayı başarmış iirmalar bir elin parmaklan kadar

sayıda bile yoktur. lzlememiz gereken politikaya gelince, bence büyuk şiİketler

şeklinde organize olmakuı. Burada yine izlememiz gereken politika olarak, meslek

taassubunu bir yana bırakıp, müşıerek çalışmayı gerektiıen bu pğeleıde diğer mes-

lek gıuplanyla el ele verip büyiik ihalelers konsorsiyurn şeklinde girmek zorunludur,

oıtak girişim yapmak taşaronluk yapmak demek değildiı. Küçıik özel §ekdör yering,

birleşmiş kiiçük şi*etlerin oluşması ve modem teknolojinin benimsenmesi şaru,ır,

Aynca, Hafita Mlihendisleri Odasına düşn bir görevi de burada belinmek istiyorum

Çiınkü bufada Taİsus B€lediye Başkanının Çukurova Kensel Kalkınma P.rojesi için

yazmış olduğu davetiye mektubu var. 6 tane firmaya gidiyor -firmaların isimlerini

söytemeyim- Harita MUhendisleri Odası olarak, özel sekör olaük flrmalar nelerdil?

Bu bilinmiyor. Yani harita özeı sekıöründe hangi firmalar yardır bu bilinmiyoı. Bu

firmalaıın isimleri istendiği zaman 5-6 isim veriliyor, ihaleyi yapacak makamın

mensuplan bu isimteri ziyaıet ediyor, kaışılannda firma bulamıyorlar.

Teşekkür ederim sayın Başkan. Sabırlan için de sayın üyelere teşekki.ir ededm

efendim

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Ben teşekküİ ederim Sayın Ülun. Efendim, her ne

kadar adı panclse de, ben şimdi paneldc görüştüğümüz konulalr siz delegelere sunmak

istiyorum.

Panclde konuştuğumuz konular hakkında soru sormak isteyen veya açülamada

bulunmali isteyen vaİsa, lütfen işalet buyursunlar, soruyu yönettdği aİkadaşımüzı da

işareı esin efendim.
Buyurun Sayın lpek.

Muhittin İPEK- Ben birkaç k§iye soru yönelrnek istiyorum.

Önce Sayın Mehmet Demi.can'a soru yöneltmek isıiyorum, çok önemli benim

için. Imaı planlannda her türlü yeıkinin belediyelerde olması şu anda gerçek. Ben,

özettikte İstanbul'da oıması açısından ve İstanbul'daki uygulamaya göre

konuşuyorum, ye*ilerin lek elde olması bir siirü Elanlafa sebep olmuşfur. Bunu her-

halde kendileri de çok iyi biliyorlar. Biz basrndan ve bAz ı yayln organlanndan duyu-

yoruz. Bu konudaki iikirlerini soruyorum?

Sayın Hüseyin Erkan Hocama da şunu sormak istiyorum: Özetlit<le toİılu-

laştırmayı çok iyi aç*ladı. Fakat bunu yapAn kurutuşlar herhatde konuşulacak, ben

yinc dğsorumu tekraIlıyoruln- Toplutaşurmayr kimler yapmal, nasıl bil örgütlcnme
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öneriyor? onu öğĞnmek istiyorum.

Biı de Korharı Beyin bahsetdkleri hususlarla ilgili biı noktayı aç*lamak isıiyc
rum. Bunu da Sar,ın Kurulaİ Başkanırnz Muzaffer Şeıte4ihin bir lafı ile bağlamak

isüyorum. 40 yılımızı doldıJrmuşuz, yaııi İçkmıa çıkarmışu dediler. Ben de şunu

oyieınek isüyorum; heniiz daha ri§ürrnıızü ıspat eımedik- Bu ihale ile iı8iıi bir-

lakım di§ünceıeri vardı. İhalede guçekten 63 bin hektarlık sahayı ıopı!ıaşıırrmasıru

@ziımleyecek ıam anlamıyla biı gtiri§ü bulamadığımz için veya bulunmaüğı için
söyleyim, bu hususıa ıam yekili değiıim, çöziımsilz olmuştuİ Ye nitokim üçüncü

llılesi yapılrcat olan bu ihalenin daha dllzenli çözüm önerileri ile geleceğini uhmin

€diyğum. TeşetJdiür ederim efeııdim.

PANEL YÜRÜIÜCÜSÜ- Teşekkür Ederim Sayın lpek.

Doç. Mehmeı Nuri ERGİN- Soru şeklinde değil, imar pl,İnlannın uygula-

masııııla. gUçllikler nereden çıkmaktadır, o konuü bir-iki aç*lamada bulunmak i§ü-

yoruın, t.ıbii ki kişisel. görüşüme göre.

Efendim, imar planlannü uygulama balımından aksayan kısımlar bence ikiye

ayrıtmak gereka. Bunlardan birincisi, imar planlannm yaprlması aşamasında dikkaıe
j,n.ry"İ hususlar. lİincisi de uygulama srasında aksamaya sebep olan hususlaı

diye. Önce, bildi§mD gibi imar planlan, nazım imar planlan ve uygulama planlan

şcİlime yaplmal<ıaOır. lmar planlan yapılırken, imaı müelliflğri beldeyi yeıeri kadar

incclemehelrcdiıler, yani "Fizibilite Raporlan' dediğimiz raporlar bence eksik kal-

makudır. lmar planlan bürolarü yapılmakadır, imar planı yapan müellif, planı

yaptığı bölgede 

'e@ri 

kadar bulunmamakİadrr, dolaşmamakıadır, gezmemeİledir, ye-

t.i l,uOar Ülgiİ almamakıadır. Halkln görüşünü, halkrn yaşay§ını, halkın isokleri-

ni yeteri kadar incelcmemektedir. İmar planlanmu sadece şekitden ibaİetü, Bu se-

bcprcn dolayı uygulama oıanağınr daha baştangıça kaybeı,nekıedir,

lkinci aksayış: Bizde imar planlan, şehir ve kasaba çapında yapılmakıadır, Batrda

boyle birşey bahis konusu değildir. Ancak, nazım imar pıantan yapıLr böıge bölgc,

naİta .at aİle mahalle ancak uygulama planlan yapılır, tatbikat planlan yapılır,

1970'li yıllar<la şehircilik öğreninimim sırasında ki, en yaşlı öğrencisi bendim,

çunttı uırı<aç aşınaoan sonraarrcak oraya gittik Ben "Bizde şehir pıanlan, tıım şeNr
için yapılıı"- dedim, o zamanki aİkadaşlaİ beni öyle tahmin ediyorum ki isdhza ile

ÜşİluOrl"r, erken bunama ile kendilerince suçladılar; çünkü hafsala alacai şy
deF!dir.

lmar uygulama planlannın bir Konya için, bir Ankara için, biı Adana için, bir

Urfa için olan yallmrş olmas hafsala dışı biı şydir. ama bizde bu şkilde
yapüyor. Bü sebepıen dolayı da uygu|ama imkanı yoktı,r.
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Uygulamayı aksatacak birçok şey var, vakünizi almak istemediğim için
atlryorum.

Uygulama aşamasında bizde hala yüzölçümü esası alınmaktadır, y]dzde 25'|eI,
yiizde 35'ler yiizölçümüne göİedir. oysa batıda bu iş aruk çoktan terkedilmiştt,
Değer esasını almak zorundayrz. Yeni İmar Kanunu değişikliği stiz konusu, dikkaı
ettim, bu konuya yine değinilmemiş. Halbuki, değer esası eğer alrnıİsa, o zaman
biıçok sorunlar ıahadıkla çözilmlenebilmektedi. Kuşkusuz değer esası almırken, bir-
tahm esaslann Ekrar yasal olarak getirilmesi geıekmektedir. Derinlemesine incelen-
diğinde tabii ki bu konuda bilgi sahibi olanlar bu işi daha detaylı olarak
açıklayacaklaıdır ve lmaı Kanunu hazırlanırken bu konuya eğer eğiliniıse, imar planı
uygulamalanna büyiik kolaylık geleceğine inanryorum,

lmaı planlan bizde alenidiı, ama bu sadece sözde kalır. İmar planlan büyilk bir
gizlilik içerisinde yapılmaktadır ve ne şkilde yapılüğını ü biraz ewel söylemiştim.
oysa, batıda bugıin anık imaİ planlan halka malediliİ, halkın görüşüyle birlikte
yapılır. Biliyoruz ki, biı k§i insan olarak kendi yaptığı şeye ka§ı sempaü duyar. Ne
kadaİ kötü olursa olsun, kendi eseri, kendisi için çok daha ilginçtir, sevimlidir kuz-
gunun yawusu misali. İşte, eğer planlaf yapılırken halkrn görüşüyle müşterek
yapılır ise, onlann teklifleri kabul edilir, tabii ki hepsi kabuı edilecek değildiİ. Ama
kabul edilmeyişlerinin sebebiyle birlikte halka aç*lanmaktadr bu ve o zaman imal
planı halkrn kendi rnalı olur. Bu sebepten dolayı da imar planını uygularken kendisi
yadmcı olınaktadır.

lmar planlaıının aleniyeli bizde bugüne kadar hiçbir belediye henüz imar plan-
larını bıoşürler şklinde, kitaplaı şklinde yayınlamrş ve sauşa iuz etmiş değildiİ.
Bu, belki yeni kanundaki değişiktikrcn sonra belki miirnkün olabilir.

Belediyelere büyiik yeıki verilmesi konusunda ben oldukça, zamanında da
şüpheliydim, halen de aynı şüpheyi Eşımakuyım. Sebepleri çeşitlidir, bence merke-
zi idarenin belediyeleıe verilmiş olan bu yetkinin büyük bir kısmını üstlenmesi gere-
kiİ. Ama imar müdürlükteri, ama imar bölge müdiilliikleri deweye girer, bu ayrı bir
ıanışma konusudur. Ama bugünkü belediyelerimizin durumu, betediyelelde bugünkti
leknik elemanlarımzın sayısı ve duıumu dikkate alınacak olusa, bence bugün bele-
diyelere verilen bu teknik yeıki çok fazladıı. Birkaç ay ewel Konya'da yapılan bir top-
lanuda Ahmet Menderes Bey "Benim görüşümün aksine olarak, ben ona cevap verme
imkanı bulamamışum, yüzme bilmeyen bir kişiyi nasıl ki suya aErlaİsa, betediye-
lere de bu konuda biz suya aukı iteride iyi sonuçlar vereceğine inanıyorum'' dedi.
Ben bu görüşe kaülmryorum. "Teşbihte hata olmaz " derler, bu ıeşbihte haa vardır.
Çünkü, belediyelerin yapmış olduğu hatalar uzun seneler düzeldlemez. Bir kişiyi
suya atarsınız iyi köıü batar çıkaİ öğreniİ, ama belediye batıp ç*ıncaya kadaı onun
yapmş olduğu hatalan biz yiiz senede düzeltemeyiz. Teşekkiir ederim. (Alkışlaı)
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PANEL YÜRÜflİCÜSÜ- Teşekkiir ederim Sayın Ergin. Buyurun Hocam.

PROF. DR. Nazİni YILDIZ (Y.Ü.)- Burada önce ben bir nohaya değinmek is-
üyorum. "lğneyi kendine, çuvaldızı başkasına bahr" derler ya, ben önce çuvaldızı
kendimize batlralım diye düşünüyorum. İyi niyetli aİkadaşlartmızın hepsine
gerçekt€n sonsuz teşekkiırlerimiz var. lki yıl önce bir Kurultay hazırladrlar, bu sene
de yine biiyük bir Kurulıay hazırlaülar. Ya]nz dün biraz de§nildi, ben çok ufak bir
noktaya değinip, bu konuyu hemen geçmek istiyorum.

Aslında Kurultayın konusu o kadar geniş ki, bu büyiik sıkınu verir, bunu bili-
yoruz. Şimdi, bugünkü panel konusuna gelelim. Bugünkü panel konusunda, pane-

listlere bakuğmız zaman, herbirinin değindiğ konu en azından bir hafıalü kurultay
olur. Herbir konu o kadaı geniş ki, bu konuyla ilgili başka meslek mensuplanndan
uzman olanlann mutlaka çağırılması gerekirdi. Biz burada birçok konulan kendi
aıamızda konuşuyoruz ve yalnız haritacı açısından bakıyoruz, bu çok yanlış. Zanne-
diyorum iki yıl önceki ıoplantılardan bir ıanesinde bir-iki şhif plancısı vaıü ve ç*u
onlar konuştu, azc* renk kağn§|afdı, Bu Kurultayda maalesef bunu da göremiyoruz.
Kendi içimize o kadar *apanmışız ki, tabiri caizse, tesbih böc€ğine dönmüşitz. Bu
nedenle biz ne kadaı dışarı açılırsak, öbür mesıek mensuplanna ne kadaı çok
açılıısak, hem inananlanmızı afurırız, hem onlardan yeni bi şeyler öğreniü, hemde

Söylediklerimize daha çok inanıılar ve sonuçta ortaya çıkacak olan öneriler birçok
kimse urafından biraz daha rahat bcnimsenir.

Ekim ayınm orıasında Siyasal Bilgiler Fakülıesinde Dünya Şehircilik Gününün
bir toplantısı yapıldı ve bu ıoplantıya yun dışından, Yı|dız Üniversilesinin gayre-

ıiyle bir haritacı uzman kauldı. Uzman, uluslararasl ünü olan Dr. Gütıler, kendisi
hem Prof. Zeylin'in, hem Pıof. Gasner'in öğrencisi, ikisinin yanında dokoıa yapmış

ve Prof. Zeylin'e, Güdcr'in konfefansından §onra, İstanbul Büyükşhir Belediyesinde
aynr konferans te}raflandı, Yıldız'da iki konferans verildi, bizim ötsencilerimiz, şehlf
plancılan katjldı, Orbdoğu Tcknik Üniversitesinde ayn bir konferans verildi; fakaı
daha önce ben, bizim arkadaşlanmzla remas eıtim, ıelefon eıiim -isim vermek isıe-
miyorum- "Böylg bir arkadaşımız var, ken§el loprak duzenlemeıerinde, şhiıcilik
alanlannda isim yapmış, biı sohbet ıoplannsı yapalım' dedim, "Pekal4 olmazsa sen

bunu bir mekuıpla yaz" dediler, mekıuba yazdım, ne bk sos, ne bir nefes. oııu dedim
ya biraz evvel "Çuvaldızı kendimize, iğneden öırce"

Ashnda harit2cılü, kentsel ve kıIsaı loprak diizenlemelerinin belkerniğidir. Bu
nedenlc de özel uzmantık alanlaİına giıtiğimiz zaman, diyelim ki, kent planlamaslnı
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Bu ncdenle ben isıerim ki, bundan sonraki toplanttlarda bu konular, teknik ko-
nular için de birçok gruplaı vaı, orman kadastİosu var, başka kadasııolar var, ayn
ayrı, herbiri bireİ haf6lrk, iki-üç gün olsun, konular halinde incelensin. Arsa
düzentcmeleri aynı şekiIde, alazi düzentemeleri aynı şekilde. Bu nedcnle, bu noktaya
değindikren sonra, bir hususu zikredip, arkasınr getirmek istiyorum.



yapan uzmanla göriiştiığümtiz zaman bif de bahyoruz ki, iş ayğı yukan, yan yanya
blünmüş. Her ne kadar kent planlaması çok disiplinli ise de, bu disiplinlerin
başında hatitac ü geliyor ve harita mühendisi, kent pıanlama mühendisinin sağ kolu.

Esasında uygulanabilir bir imar planı yapmak söz konusu olursa, kent pİanlama
mühendisi, harita mühendisinin hizmeünden kopamaz. Aksi ıakdirde o planlar uygu-
lanarnaz. Nitekim, l970'li yıllann başlannda Yıldu'da biz, 'Yol ve lmaı Planlarının
Uygulanması' diye bir ders koyduımak istedik "İlle de bu dersin adı Yol ve İmar
Planlannın Yeıe Çakılması olsun" "Pekala, önemli olan dersdif" dedik, ismini öyle
koyduk "Yol ve İmar Planlannrn Yere Çakılması' ve şeffaf ozaliı opunu aldım, lller
Bankasından Nazmi Bey burda olsaydı haürlardı, Iller Bankasından 60 tane pafta
aldım imar pafosı l 000 ölçekıi, biraz ıopoğmfık biİ duumda ve öğrencilere ders@n
sonra yıl içi t devleri verdim. Sık sık geldiler "Hoca, yüzde 35 eğim vaı, yolun
eğimi yiizde 35, yüzde 451 yüzde 55,'ne yapalım biz" diyorladı. lşİe bu da gOsıeriyor
ki, ken( plancılaııyla haıiıa mühendisleri el ele çalışmadıklaıı ıakdirde, ancak bele-
diye reisliğinin duvarlarını süsyelecek nitelikte ima, planlan yapılır ve sonuç sıfıı
olur. Bunu söytemekle ille plancılar bize gelsin demek istemiyorum. Biz, sabırla,
inaıla, scbatla bu konuyu anlatmaya mecburuz. hoblem bizim problemimizdir, önce
o açıdan düşünmomiz lazLm. Bu nedenle de, hem meslek mensuplan arasında
işbirliği yapmak ve hem diğer laİafıan üniversiteler arasında benzer konuda
çalışmalar yapmaya mecburuz.

Üniversiteler arasındaki ilişkileıi siirdiirınek için uzun zarnandan befi beUi faali_
yetlcrimiz oluyor vc yavaş yavaş ü olsa bazı mesafeler alryoruz. Ama bunlann, yani
bizim odamzın gayreıleriylc birlcştirilmesinde yaraı var. Bu nedcnle de afamızdaki
diyaloğun daha iyi düZeyde olması lazım.

Son alarak bir aısa di.izenlemesi, arazi düzeılemesine geleyim.

Arazi diızenlemesi konusunda i.ilkemizde yapılacak o kadar çok şey vaİ ki, ama
biz bu konunun önemini anlaurken elmalarla armuılan karşılaştıramayız; yani Bau
Almanya'daki ömckleri alıp, biz kendimizi bıma gthe yönlendiremeyiz. Orada yalnız
Bavyera Eyaleıindeki Araziyi Tapulaştıİma Müdiirlüklerinde çalışan ıhiihendis sayısı
-iki sene önce elime gcçen bir isafsdkten saym§ıım" 2 300 idi, bizim mühendis
sayımız 3 500'dür. Biz diyoruz ki, aıazi upulaştırmasını biz yapalım, yapmayfl ü-
kadaşlaı, yapamayız değil, önce yapmayz, sonra da yapamayv. Neden yapmayız?
Serbest piyasada çalşmak varken, rahaüıkla arsa düzenlemesi işi va.rken, hariaa yap-
mak vaıken, kim memur olaıak gidsr de ziraaÇilerle cebelleşir ve bu işe girer. Kendi-
mizi kanümayalrm.

Eğer pilasa harita miihendisiyls mqgul olusa, doygun hale gelirse ve haritac ar
yeni iş alanları aramak zorunda kalır[aısa, o zaman §iz yavaş yavaş aıazi toplu-
|aşıırmasına gireriz, Bugtin için, bu yola girecek hiçbir harita mühğndisini göremem
ben. Ancak, özel sektörden baz ı kesimler ıopıulİ§ııİma çaıışmalannda yalnız ölçü



işlerini siirdiirilrler. Ama aruzi aoplulaştırmasr yapmiüL, bunu yalnız ölçü işlerini
silrdilrmekten ibarct değildir. Bunu vurgulamak istiyorum.

Geçtiğimiz ekim ayında Uludağ'da bir toplanıı yapıldı. Bu topıanıının
yapılmasında şöyle bir şey... SöZüm ızuyor iıma kusulİı bakmaytn.

PANEL YÜRÜIÜcÜsÜ- Yınz toparıamanıa rica edeceğim Sayın Yıldz.

Nazmi YILDZ (Devamla)- Efendim, bitiriyorum.
Bu toplanırnın esas sebbi şuydu: Bursa Ovasındaki bazı çiftçiler Devlet Su

lşlerine başvuraıak diyorlar ki "Nerden su kanalı geçirirseniz geçirin, bizi ilgilendir-
mez, ama olada aİazi ıopluıaştfması yapın': Çünkü, çiftçiler görmüşler ki, toplu-
laştırma yapılan, ya da kamulaştırma olmuyor ve çifçiler topıan ıopıaklanndan kop-
muyorlar. Bunun üzerine, Devlet Su lşleri bir karamame çıtanyor, Devtet Su lşteri
bölgelerinde arazi toplulaşurması yapılması için ve konuyu bilmedikleri için işin
içine giriyorlar, belli bir yere gelip tıkanıyorliır, "Bu sorunu nasıl çözelim" üye bL-
loptanğ yapmak istiyorlar. Nisan ayınü da İsanbul'da Dr. Weiss gğlmiş ye afaz i ıop-
lulaştrrması konusunda yedi konferans vermişti, bu konferansın sonunda Bursa Bölge
Miiditüyle temas eğ,ik, Ankara'yla temas ettik ve Uludağ'ü bir toplanh yapıldı. Bu
toplantıya ben, bizim odanın temsilcilerine, kadastronun, Ziraat Mühendisleri
Odasının temsilcileıinin çağırılmasını istedim, Hüseyin Beyin adınr verdim,

çağırmamışlar. Bu ıoplantıda çok iyi sonuç alındı ve bu sonucun sonunda krsa bir
t0plantı daha yapalak, öneİiteri hükümete götürmek fikri galip geıdi; fakat daha son-
ra öFendik ki, zilaat Fakültesi emekli hocaIanndan eski Köyişleri Bakanı Prof. Ncc-
mi sönmcz Hocamz, Devlet Su lşteri Genel Müdürüyle anlaşmış, görüşmüşler, zi-
yalet etmiş Ve bu konuda arazi ıoplulaştırmasırun değer esasüna göre yapılması için
ilkc kararı almışlar ve bu konuda bazı çalışmalar, karamame hazırlıktaıı gibi

ça|rşmalar. Bunu da yeni bilgi olarak ilgili arkadaşlanma sunuyorum.

Ben konuşmamı bu kadar şey yapıyorum. Bu şkilde çalışmalann -dediğim gibi-
özellikle uzmanlık alanlanna yönlendirildiği takdirde ve başka meslek mensuplanyla
işbirliği yapılüğı ıakdirde sonuç alrnacağını bir kere daha vurgulamak istiyorum.

Te§ekkü ederim. (Alkışlar)

PANEL YÜRÜTIJCÜSÜ- Sayın Yıldız, gerek Kulultay, gerekse Odayla ilgili
önerileriniz yetkili arkadaşlanmız burada. herhalde not almışlardt, sizi aydrnlatırlaı.

Başka sorusu olan var mı efendim?...
Buyurun Hocam. Sayrn Hocam, soru mu, açıklama mt acaba?

Tahsin ToKMANoĞLU GProf. Dr. İ.LD- Çok hsa efendim.

PANEL YÜRtmjCÜSÜ- eçıklama

Tüsin TOKMANOĞLU (Devamla)- Biraz önce konuşan Doç. aIkadaşımız dcdi-
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ler ki "İmar planlannı yapanh, araziyi unırıadan imar planı yapıyorlar" Ben de bu
nokadan denliyim. Bilhassa ğazideki ağaçlar kadastol haıitaya işlenmemiş oluyor,
o hiç dikkate alınmadan imar planı yapılıyor. lstanbul da imar planı yapan bil
müess€seye 8iıtim, biİ tarnşma yaptım. 'Filan yerde, yolun bil ıarafından tek sra
yeüşmiş l50 yaşında ağaçlar var, siz yolu genişıeı,iyoIsunuz, o ıek sıra ağaçlann
hepsi birden gidiyor bunu niye dikkate almadınz'? dedim ve ordan haberleri yoktu.
Onun için, imar planı yapanların, bu memleketin yeşilliğe çok ihtiyacı vaı.
Ağaçlann da kadasto haritaya işlendikten sonra yapılması gerekir. Bunun dikkate
alrnmaslnr önemle rica ediyorum. Teşekk'ülo. (Alkışlaı)

PANEL YÜRtrrÜcÜsÜ- Teşekkür €deriz efendim.
Efendim, Sayın Yiiriitme Kurulu Başkanlmız Sayın Ateş söz istediler, buyınun

sayın Ateş.

DR. Tevfik ATEŞ (Küultay Yi.irütme Kuıulu Başkanı)- Efendim, ben ne soru
soIacağım, ne de açıklama yapacağım. Çitıkü, 8 oturum oluşturduk, bunlardan 2
panel, l'i açık oturum. Paneller, açlk otuİuma dönüşme niteliği taşımakıadrl. Bizim
panelden beklediğimiz, kendileri babirlerine soru sormalan gerekmektedir. Biz öyle
ıenipledik ki, bİbiriyle çelişki[ fikirleri oları arkadaşlanmı, birbirlerinin fikirlerini
bütünleyici olaı arkaüşlanmızı panele gedIdik ve aslında soru sorulmaması da
lazım. Paııel kendi arasında ıartışmalı olsaydr, daha geçeıli ohırdu.

ikincisi: "Sataşma" demeyeyim de -hangi arkadaşımız dile getiıdi bilmiyorum.
Evet, Nazmi Bey, hatırladım- büaün kurumlara, yani Tanm Bakanlığın4 Bayındırl*
Bakanlığına yaa yazılü Devlet Su İşlerine, hepsine "Salt haıitayla değil de, hariğyla
uzakıan, yakından ilişkin sorunlarınız va$a veyahutta bu hususıa bildiıi sunmak is-
teycnlef vaısa, oturumlarda yeı almak isteyenler vaısa -geçen kuıultayda olduğu gib!
beklemekteyiz. Bundan şref duyanz, muıluluk duyaru" dedit. Geçen sefer mıincaat
oldu, bu sefer hiçbif şey, istek getmedi. Ama diyeceksiniz ki, biz zorlayarak, biz
kendi mesleki kunmlanmızı bile, yani ismini söylemiyorum, iki-üç une belli başh
kurum var, onlardan bile ricayla, yalvaıarak katılmalannı ve bilgi sunmalarınr
sağlaük. Burada olan temsilciler bilirler. Üniversitelerden bile, profesör arka-
daşlanmudan bile yine ricayla aldık, kendiliğinden bu mesleğin sorunlannn büyiik
olduğunu idrak ederek, tabii bildiri verenler var ve burada onu dile geüiyorlar. Bu
ikinci nokta.

ÜçüncU nokta Yine Nazmi Bey aıtadaşımızın belinıiği gibi, yalnız bu oturum_
daki, yani paneldeki sorunlar- çot kapsamlı, birbirinden çok ayn amaçlı ve çeşi i
yönleri vaI. Bunlann Kurulnyda 8thiişülüp bir sonuca varma olaıağı yok. Bu gibi
konular, bir veya iki konu biı aradd seminerler düzenlemek ve de yan veyahutta
komşu elemanlan da, uzmanlan da çağırarak mrıışmada tabii yarar var. Biz bu top-
lanttlan düZenlelken, Kurulayda sorunlarımız dile getirilsin, bu sorunlarrmlza
çözüm öneriteri getiıilsin, o öneriler ara loplantılarda, seminerlerde kaIara bağlansın,
uygulamaya yöneltilsin amacı güttü. Yoksa, Kuİultayda, geçen Kuıuttayda
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konuşuldu, bugün ne çözümlenmiş? Hiçbir şy yok, yine aynı sorunla, yine aynı
bildiriler ğelmekte ama, birinci Kurultay, biı birikimin boşalması niteliğinde, haki-
katen heyecanlı oldu ve de tabii yaran orada, bu kurultaylann gerekliliğini ortaya
koydu. Bu nedenle kurultaylardan beklediğimiz, her kuultayda alınan karallann ne
olduğu, gelişmelerin nasıl olduğunu dile getirmek, sorunlann çözüliip çözülmediğini
dile gedrmek ve önerileri saptamak, ondan sonıaki çalışma.lar esas bu önerilerin,
görtişmelerin olumlu sonuçlara ulaşılması için ne yapılması lazım? O da, Yönetim
Kurulunun planlaması gerekmekte. Teşekkiiı dderim.

PANEL YÜRamjcÜsÜ- Ben teşekkur ederim.
Buyurun efendim.

Biliyoısunuz, bizim ülkemizde 1961 yılından bu yana arazi toplulaştrması
çalışmalan yapılmakadır, yani yaklaşık 30 yıltık bir geçmişi var alazi toplu-
lr§tırmasının bizim ülkemizde. Ama 1961 yılından bu Jana arazi toplulaştırmasınırı
amacı, dağınık parse[eri olabildiğince birleşlirmektir. Yine de bu amacında başanlı
olamamış; çünkü saptaJran teknik yönergelerinin öneıdiği sistemleı değişik dereceler-
deki toprak değişimlerini öngörmediğinden, ıoplulaştrrma oranı çok düşiü kalmışu.
oysa, az önce sayın Hocamızm da bclintiği gibi, aİazi loplutaşurması bütünleşik bir
kırsal kalkınma, kırsal alan planlaması aıacıdıı.

Avnıpa Topluluğu ülkelerinde ise arazi toplulaştırması günümüze kadal olan
dönemlerde üretimi ve verimi arİırmaİ amacına yöneltilmiştir. 1980 yılına kadar
olan sayılarda da görütüyor ki, iştetmelerin saysı olabildiğince azattıtmaya
çahşılmıştır. Ama 1980 yılından l988'e kadar olan süre her ne kadar çoft uzun
görünmese de, bu arada çok önemli değişimler, dönüşümıer olmuşıur. Bugün anü
arazi toplulaşıırmasrnın :ımacı, üretimi ve Verimi anrrmak değil, arazi toptu-
laşurrnasının amacı, köy ve kent toplumu için yaşanabiıir bir alan, tüm toplumun
çıkarlanna hizmet veren y§anabilir bk alan yapmaktır. O nedenle biz de Avnıpa Top
luluğu ükelerine kaulma beklentisi içerisinde olduğumuz şu dönemlerde aıazi toplu-
laşurmasınrn, bizim ülkemizin beklendleri ve koşullanna göre nasıl bir görevinin
olacağnı belirlemetiyiz, yani arazi toplulaştırmasına ilişkin önce bir görev tanımı
yapmalıyız ve belirlenen bu göıev tanımına göre de, ülkemizde arazi toplu.
laştırmasınl gerçekleştirecek, . uygulayacak yöntemler, kuramlar, kurallaİ
geliştirmeliyiz, örgüt yaprsınr o zaman beli-rlemeliyiz. Çünkü, az önce genç a*a-
da§lanmdan biİ ıanesi sorlu sordu "Arazi loplulaş§rması için nasıl bt örgüt modeli
öneriyorsunuz?" diye, böyle bir ıasanm, böyle bir ıanım yapıImadan arazi toplu-
laştıİması ıçin önerilec€k, getirilecek her öneri sonunda dayanaksız kalacakğr.

O nedente bu fırsatıan yaraİlanaraİ ben önermek istiyorum ki, itk önce bizleri
ülkemizin koşul, beklend ve olanaklannı gözönüne alarak, arazi toplulaştırmasına
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ilişkin görev anlmı yapmiımz gereklidir. Teşekküİ ederim. (Atkışlar)

PANEL YÜRtmjCÜSÜ- nen teşettiir ederim Sayın Demirel. Buyuıun Sayın
Köİüıİk.

Erol KÖKTÜRK (ÖZel sektör)- Bir konuda soru yönelt€ceğim. Ancak, düa
önce bir görüşü dile getirmek istiyorum.

Arsa düzenlemelerinin önemine bir başka açıdan yaklaşmakta da yaİaİ var.
Bugün kenısel alanlardaki yaymı a§rlaştrİan en önemli konu, en önemli neden top-
rak spekiilasyonuduf. Yaşamırnzın her alanınr neredeyse ipolek a.luna alan bir sorun
bu. Toprak spekütasyonu, ken§eı alanlaİda toprağın kıt olmasndan kaynaİlanan, o
nedenle de toprağı elinde bulunduıanlara tekelci bir olanak sunaı bir olay. Düa
doğrusu, bunun ıoprağı elde bulundurma hakklnın birazcık aşın biçimde kul-
lanılmasından kaynaklanan bir sorun ve arsa düzenlemesinin önemini de ben burada
görüyorum.

Arsa düZenlemesi yoluyla bizim meslektaşlanmız yoğun biçimde arsa iiretimini
sağlamakıa, böylece toprağı elinde bulunduranlann tekelci olanaklannı kırmakta, bu
yolda da toprak spekülasyonu önemti biçimde önlenebilmekıe, engellenebilmekıedir.

Şimdi bu doğrulauda bir noktaya gelmek istiyorum geçmiş dönemdeki belediye-
cilik anlayışlarını da dile getirerek. Şu olayın tartışılmasını isterdim; yerel
yönetimlerin seçimlerine doğru giden süreçte, bu Kurulıay içinde harita
mühendislerinin yerel yönetimlcrin seçimlerine doğIu giden si.ireçte, bu Kuıultay
içinde harita mühendislerinin yerel yönetimlerdeki işlevleri, gelecekteki görevleri ko_
nusunun aınşılmasını beklerdim, olmadı. Ama şimdi bu fırsat var. Geçmiş
dönemlcrdeki belediyecilik anlaylşının eleştirilen en önemli yanlarından bir tanesi,
kaynak tiikoten, iterneyen, hazırcı belediyecilik anlayışı ve bugünlerde de gıindemde
olan, urtrşılan konulardan bir ıanesi, gelecekrcki belediyelerin yalnızca elemanlannı
atıl kapasitelerde kullanıp, kontrol hizmetlerinde tutan bir belediyecilik anlayışı
değil, hizmet üreıiminde €lemanlannı çok d4ha iyi biçimde değerlendirebilen bir bele-
diyecilik anlayışı. Bu anlamda 1958 yılından bu yana Isanbul Belediyelerinde
çalıştığını betinen değerli mesleklaşımız Demircan'a sormak istiyorum. oralardaki
harita müdürlüklerinin kuİulmasrnda bizzat öncülük e$niş Sayın Demircanh soru
yöneltmek istiyorum.

Geçmiş dönemlerde İsEnbul Belediyesinde 60'a yakın Anakent düZeyinde 60'a
yakrn harita milhendisi çalışıyordu. Şimdi ilçe belediyeterine baküğımvda da çok
yiiksek oranda harita mühendisi belediyelerde çalışıyor. Ama bunlann hemen hemen
tümü yalnızca kontrol hizme erinde ve aut kapasitelerle tuıuluyor. Acaba gelecekte
belediyeler daha üretken, kaynak tiüetmeyen hazırcı kurumlaI olmaktan ç*ıp da,
üretken kurumlara dönüştüklerinde sizler harita mühendislerini yeri olarak hangi
alanlarda kullanacaksınız, kontıol çalışmalarınln dlşında hangi alanlarda kullana-
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caksınıZ? Bunu şunun için soruyorum, belki ilerde de taftşma gündeminğ gelecektir,

Orıa Avnıpa'nın birçok il|kesinde de vardır bu. "Bğlediye Mühendisüği" bir kalram,
belediye mühendisliğinin özilnde d9 hariıa mühendisliği eğitimi vardu. Bu doğrultucla

Sayın Demircan'ın bu sorumu yanıtlamasını diliyorum. Teşektü €derim. (Alkıştar)

PANEL YÜRlİItjcÜsÜ- Teşekkfu ederim Sayın Köktiirk.
Efendim, son soruyu Sayın Ütan'a veriyorum, kendisinin de bir sorusu vaı.

Buyurun.

Korhan İJLTAN- Ben, Tevfık Hocamrn ü önerisiyle Yılmaz Beye sormak isti-

yorum.

Şimdi, imaı planı uygulamalannda büyiik zorluklarla karşı|aşıyoruz. Bundaki

tek neden de, düZenli onak payınm ytizde 35'in üzerinde alınamaması; fakat biliyoruz
k, imar planlan yaptıian kentlerde, uygulama yapüran kentterde büyiık bir gelişme

vaı. Genellikle 35-45 metıelik yollar açılıyor ve büyük bir aflış oluyor. Şimdi bu

taslak, biİ değişme söz konusu. Acaba yeni bir görüş olaİak bu diizenleme orıaklık
payınln yüzde 35'in üzerinde bir değişiklik geürilebilir mi? Bir formül yapılabila,

bu formülde o düzenleme sahası içerisindeki yollann durumu dikkate alınabilir ve

yüzde 35'in üzğrinde, yüzde 50, yüzde 55'e varan kanur$ düzenleme oruklık payı

alrnırsa, imar planlarını uygulama şansı artar. Bu konuda acaba bir şeyler
söylenebilir mi Sayın Yaran?

PANEL YÜRtmİCÜSÜ- Efendim, izin verirseniz, önce Yılmaz Yaran'dan

başlayarak sorulan suallerin yanıtlannı vermelerini alkadaşlanmdan rica edeceğim.

Bu},urun Saym Yaran.

YılmaZ YARAN- İmar planlannın uygulanmasında düzenleme ortaklık payının

yüzde 251en yüzde 35'e çıkanlması da taİuşma konusu olmuştu. Bugün yüzde 50-

55'e vaIan zayiatE imar planları da hazrrtanmakb ama, biİ yerde bunun sonu nerede

gelecek? Yüzde 35 yebnedi, yiizde 40'a, bugün Bomova BelOdiyesinde zayiat oranı

yüzde 55'dir, yüZde 40'a çıkalsak orada da yeımiyecektir. orada rızaen uygulama

yapıtmakıadu, hiçbir zaman için resen uygulamaya belediye girememektedir.

Bunun çözümü, dıizenıemelerde değere göre dağıtım yapmakur. Belki o zaman

çözüm getirilir. Ancak, rleğer arıışına göre tahsis vermek ve aİarıa göre ıahsis Verdir,

memek konusunu ne derece uygutayabiliİiz, ben onun tereddiıtü içerisindeyim. Aıana
göre düzenleme yapuğımıZ halde, bugün dahi l8 inci madde uygulamasını otuİıa-

madık. Şüsi kanaatime göre, 18 nci madde uygulaması dışansmda hiçbir imar planı

uygulaması yapılmaz şartının getirilmesini isterim ben lmar Kanunu'nda.

Kamulaşurma çok kötü bir şey, düşünün bir parsel tamamen yola isabet ediyor,

kamulaştırılıyor. Çok cüzi bir bedel ödeniyor ve o vatandaş oradan uzaklaştmlıyor.
Ama o imar planın yola, o imar yolunun açılmasryla cepheti bir pa$el tahmin ed!
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lemeyen değer kazanıyor. Kamulaştımayla imaı plaııı uygulaması çok adaletsiz bi,
uygutamadır. onun için, 16 ncı maddeye göre yola rcıt işlemide var, eski kanunu-
muzda da vardı. Birçok belediyeler 18 nci madde uygulamasının zorluğundan, gelen
şikayederin kendilerini yıprannasından, politit nederüerle halhn bashsından 18 nci
madde uygulaması yerine, 16 ncr madde uygulamasıyla kişinin parselinin imar
planına göıe pasellenmesini yeğliyorlar.

Bir de yüz de 35'ten fazla di|zenleme oraklık payı alınması, mülkiyete rc€avüü
arurmakta. lmar Kanunu tasansının ilk şekti de vaı, son şeklini size takdim ettim,
orada bir değer artrş vergisi gedriyorlaıü. Gayrimenkuliın 8erçek değer üzerinden ki,
o da belirsiz bir şeydir; yüzde 40'a kadar imar planı ıadilatıyla, imar planı uygula-
masıyla bir vergi alınıyordu. O zaman yüzde 40 değer aıüş vergisi alryorsunuz,
yüzde 35 düzenteme orlakhk payı alıyorsunuz, yüzde 75 galrimenkulden gidiyor;
yani bilemiyorum, şahsi kanaatimce yiizde 35'in üzerine çıiması bence sakncalı
ama, ne getirir, onun da münakaşasını, taıüşmasını yapmak lazım.

Bir başka soru yazılı olarak geldi lhsan BüyiıkdemiIci aIkadaşrmudan:

"Bayındırlık ve İskan Bakanlığnca belediyelere kamulaştırma ve diizenleme yol,
ıİetuYar, p3İk, çocuk bahçesi işleri için para yarümı yapılmakEdır. Bu rakam !988
yılı için 38 rnilyaı civannda idi. O yardım, diizenleme ve kamulaştıııiıa işleri yerine,
18 inci madde uygulamalan için belediyelere verilse, imaı planlannın uygulanmasr
için daha iyi olmaz mı?"

Efendim, Kanunun l0 uncu maddesi imar pıogramlanyla ilgili ve imar program-
lan yüdrtüğe girdikrcn itibalen üç ay içerisinde belediyeler 5 yllık imaı programlan
hızırlamak ve bunlarl yürürıüğe koymakla yükümtüdiiİler. Bu belediye meclislerin-
dcn geçer ve 5 yıllık bir uygutama dönemi içerisinde de ödenekleri aynlır, ima ptan-
lan, ihtiyaç ye kasabanln gclişmesine göre uygulamaya konulur. Bu uygulamada
"llle kamulaştırma yapılma" diye bir şey yok. Az önce belirıtiğim gibi, en iyi uygu-
lama, belki de lmar Kanununun eı iyi maddasi t8 inci maddesiOir. 18 inci mİOOe uy-
gulamasıyla yapmakııı, bu da bif imar Fogfamıdıı, düzentemedir ve dolaysiyle bele-
diyeler kamulaşıırma yolunda imar planı uygulaması yerine, 18 inci madde
uygulamasıyla imar planı uygulamasına gittikleri ıakdirde, Bakanlık buna da ahsis
vermekle, yaıdrm yapmaktadıİ. Ya.lnz yetkiler belediyelere verilmezden önce, en uy-
gulanmaz bir maddesidir, bu imar proglamlannın hazırlanma maddesi. o zaman,
İmar lskan Bakanlğınrn Belediyeler Teknik Hizmeıler Genet Müdürltiğü bu konu},üı
ukip ediyordu, sorumlusuydu. Hiçbk belediyeden istenil€n şekilde imar programı
gelrnemekte, yalnız birkaç yotun açılmasr, oradaki yolun, bordiırün, Eetuarın
yapılması şklinde. O alışkanlık bif tiiılü yıhlamadı.

Şimdi, bu yetkiler belediyeye verildikten sonra, o zaman Bakanlığırı denetimle-
rinde iken, Bakanlığın tasdik eırnesinden sonra, ıahsis yapılırken bu rcmin edilemedi.
Bütün ye*iler b€lediyeleıe verildiği halde, irnar pro§amlan ne derece hazrrlanr,



na§ yiırürlüğe konulur, o da biİ deİıeme konusu olsa gerek. Teşekkıir ederim.

PANEL YÜRİDİCÜSÜ- Teşekkiır edeü. Buyurun Sayın Demircan.

Mehmet DEMİRCAN- Efendim panellerde ilk konuşma hakkrnın, yani tabiri
caizse, hazırlıyorsunuz, söylemek istemiyorum; fakat uzun bir zaman aralıS oluyor,
biraz zoımuş ama biz tekrar başlıyoruz.

Önce Muhittin lçıek meslektaşıma cevap vermek isıiyorum. Kendileri dediler ki
"Bilçok selahiye erin yerel yönetimlere, yani belediyelere bırahlması binakım
söylentileıe neden oıdu. Bu husu§la fikirleri nedit''

Tabii şimdi, şunu arz eımek istiyorum: Plan ıasdiklerinin, hğia ıasditleİinin
belediyelere bırakılmasr gerçeken uygulamacı olarak, hem yapanlar4 hem de
yaptıranlara büyük kolaylıktaİ'sağlaü. Bu biı gerçek. Şimdi soruyorum, insanımız
aynr insan, mühendisimiz aynı mühendis olduğuna göre, bu bir Bakırköy Belediye-
sindeki mühendisle burada, İmar Planlama Genet Müdıırlüğündeki bir müendisin ne
farkı olabilir, bunu anlayarnryorum, yani burada bu bana biraz endipler fazla gibi
geliyor. Aslolan, kendimize güven hissimizin olmasıdrı. Bu, ister Bakırköy Beledi-
yesinde oıuı, ister lstanbul Belediyesinde olur, ister Emiıönü Belediyesinde olur
ama, peki arkadaşlann da en az merkezdeki arloda§laı kadar muhakkak meslek hay-
siyet ve şerefl€ri vardır, bunu bu gözle görmek lazrm, yani orada ıaban oluyor da bu-
rada olmuyor. Bunun da çok aksi misallerini bizzat -beni tanıyan aıkadaştanm bilir-
bendeniz yaşadım, başıma çok büytik olaylaı geldi. o yönden, ben diyorum ki, bi
zim ya|nız meslek şerefimizi kurtarabilmemiz için, bakın bu kadaı net
konuşuyorum, Erol Köktürk arkadaşımın dünkü kom§-ınasında bahsettj, bugün de bu
konuşmama vesile oldu, ıeşekkür ederim. Çunkü, bililorsunuz fırsat bulamıyoruz.
Bizim bir kere örgüüenme konumuz vaf. Biraz evİe"lki konuşmamü da söylemiş
olduğum gibi, mesleki olarak hakikhten iyi yoIdayıa BakıIköy Belediyesi bir etkin-
lik olarak bu sene Sayın Başkanımv Nazmi Yıldz ve hofesör arkadaşımız Ayhan
Alkış'ın organizeleriyle Bakırköy Belediyesinde 15 gün, bütün öğreıim görevlisi
kıymetli arkadaşlanmı görmek suretiyle konferans verdiler seminer verdileı. Sabah
saat 08.30'dan akşam l7.30'a kadaı dolu dolu, zaman z^Inafl yemek paydosu ühi
vermeden yenilikleri ıamamen akt2rdılar. Tabii "tamamen" dediysem, o zamanın
müsaadesi nişpeünde aktardtıaI ve karşılıklı biıtahm alış verişter oldu ve çok güzel
bir şey oldu.

Şimdi, tabii ki İstanbul'da 16 belediye var. Bu 16 belediyeden ikisinde
örgütlenebilmişiz, diğerleriyle de temaslanmız var. Oradaki aıkadaşlanmız tabii ki-
tabiri caizse- vesayet altrnda çalrşıyor, bunu bilmemiz lazım, zaen mesleğimizin ana
nedenleri bunlaf. Biz nazaıi olarak ileıdeyiz ama, uygulama olarak onun tam tersi,

çok gerideyiz, bunu bilelim; uygulamayla bizim nazari olarak bilgilenmemiz aynı
seviyede değil, alada çok büyük faİk vaI. Ömeğin, birçok konuşmamda belifitim, oda
optanulannda da bolirüm. Tabü ki her kurumda aynı dufum vardıı, ama belediyelcri
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öncelikle ele alrp, oradaki ıneslekıaşlanmızı, gerek poüıik, gerek mesleki olarak en
az müdiir muavini mertebesinde teşkilatlandrrmamz lazım, bunun iizerine gitrnemiz
lazım.

Arkadaşlar, hiçbir yerde hak verilmiyor -biliyorsunuz- hak alınıyor. Ama bu hak
alma da fertlerin ıek tek çahşmasına bağlr kalıyor. Bugün örgüdefsek, muhakkak ki
ınesteğimiz tabana daha kuvvetli bakar. Eskiden aydın çevreleıde dahi, çok iyi
haıırlarım, "kadasEo" kelimesinin doğru dürüst telaffuz edildiğine biz rastlamad ık,
kimisi "asatura" der, kimisi başka bir acayip kelime söyler. Ama bugün kırsal kesi
min iç içe olduğu bir bölgede çalışıyorum, vatandaş evinden eliyor, kadastronun
ayınmlanndan bahsediyor, yani demek istiyorum ki, uygulama olan yeıde vaıandaşa
yaklaşıyoruz, önemli olan budur. Haritacıyı, haritayı vatandq kabul etrnesi lazım;
çünkü onu bu kutlanacak. Biz daima yukaılardan bir şeyler verilmesini bekliyöruz ve
hep yanılıyoruz. Durum maalesef böyleda.

Bu yönden diyorum ki, bu belediyelerin şahsiyetlendirilmesi lazımdır, merkezi_
yetçilik hiçbir zaman köıü olmuşıur demiyorum, ama muhakkak ki olaylan mahal_
linde halleııirmek çok daha pratik, vatandaşa çok daha kolay hizmet verme
bakımuıdan desı.e.Uenmelidir.

Bu arada sayın Nuri Ergin Beye de, bir sorusu vardı, ben bunu kendi kendime
yönelttim. Efendim, bu imar plantaİrnın kitap halinde neşredilmesi senelerce bizi ,

meşgul etti. Çok çalışmalar yaptık. Bilhassa askeri dönerhde bu konu için çşitti top-
lantılar yapıldı. Ancak bunları kitap haline geıiıemedik, Niçin mi? Bugün İsıanbul
Belediycsi arşvilcrindc 15 binin iizerinde plan var; fakat bu planlann kimisi tadil
görmüş, kimisi dcğiştirilmiş, yani kiıap şekline gelecek bil evrak bulamadık _tzbiri
caizse- düzgün değil. Ancak, son zamanda 1/1 000'lik haritalaI üzerine yap m§ bazı
planlar kiap şekline getiritdi ve bugün İstanbul Anakent Belediyesinde bunlar piya_
saya arz edilmiş durumdadf. Bu kısmen yerine getirildi ama, arzu etüğimiz seviyede
olmadı. Çünkü, hakikaten bu husu§a da Avrupa'dan çok geriyiz; yani planlan kitap
şekline sokamadık, geıek ölçek bakımından, gerek Vatandaşl yanıhİ ümidiyle, çünkü
şöyle durumlar oldu; bu planlaI hemen bir komisyonun eline geçiyoı tabii, art niyet_
ti insanlar çok, masum vaEndaşlaı aldatrtıyor. Aynca bunun mahzurlan da ortaya
çıktı, "Ben bunu değiştirtirjm, bak sana bu kadar verilmiş" halbuki, o gösterdiği
plan, geçmiş bir plan, haalı bt plan. Tabii vatandaş bunun teknik seviyesine inecek
değil, o yönden ama, bu hususta bir eksikliğin olduğu Istanbul Belediyesince bilin-
mektediı. lnşttah önümüZdeki senelerde bu konu daha net bil şekilde halkımnın hiz-
metine arz edilecekü.

Sayın Profesör Tahsin Tokmanoğlu'nun bir arzusu var, çok doğru abii. Kendile-
ri anladığıma göre, yani halihazır haritadan yoksun oldülan için birtakım ağaçlaı
konusu, ağaçların yanında binalan da alın, işte bu da bir gerçek. Hariolanmu bugiin
halihazır durumu maalesef göstelmiyor. Zatea "halihazır" kelimesi kanımca çok
yanllş bir kelimedir, Halihazır demek, yani 5- l0 dakika ewet yapılmış haıiıa demek-
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ü. Her harita eskidir, yani o "halihazır" kelimesini sevmiyorum şhsen, halihazır
diye bir şey yok haritacılıkıa ama dilimize dolamışız, bunu bir sembol olarak kul-
Iaruyoruz.

Harita yapan müesseseler belli; yerel yönetimler, birtakım kuruluşlanmz harita
yapıyor. Ben dcrim kl haıita kullanan müesseseler bu hususa üdzlik gösterseler de,

haria eğer günc€l değil ise, bu hariıayı kullanmasınlar. Bir seminerde de söyledim,

bugünkü durumu gösteren, halita üzerinde yapılmayan pıanlar keşke hiç
yapılmasayü, doğrudur, yani onları temizlemek için çok daha biıyük gayreıler
gösıeriliyor, Demek istiyorum ki, haritayı kullanacak olan A,B,C, hangi müessese

olursa olsun, önce o planlamasını, o plannı yapması için güncel hariıa aıaşğrmasını

birinci prensip olarak kabul elmesi lazım. Aksi halde bunun önüne geçilemez. o ha,

ria güncel olacak, ondan §onra da iizerinde planlar yapılacak daha sağlıkh bir durum

elde eımek için, bunun başka çaresi yok.

Eml KöktüIk arkadaşım -Köküirk kardeşler, Kuıultayımızın hakikaten zaman za-

man canlanmasına, hareketlenmesine neden oldu. Ben de kendilerine, yaııi öıeden bcri

za@n hayrandım, yine iki kardeş olaıak hayranlığımı BkrdIlamak isüyorum- dediler

ki "Belcdiyelerdeki harita tcşkilağ için ne dt§iinüyorlaİ?"

Arkadaşlar, biraz evvel arz ettim, belediyelerde harita birimlerini kurmadığımız

müddcıçe, ne iş otanağımız aİıar, ne de dolayıı olaİak planlaıı konuolumuz yoluna

girer. Bu durum karşısında belediyelerde ekin duruma giımek için idcal olarak, en az

İıaria müdiirtüklerinin kurulmasını şaıt ko§uyorum. Buraya getccek yetenekü, biIgi-

ti ve meslck scvgisiyle dolu arkadaşlarımz, herhalde bu konuda daha da kcndilerindcn

bir şey katarak rrresteğin tabana çok daha sağlam. basmasını tcmin edccekler ve bili,
yorsunuz, en fazla vatandaşla karşı karşıya kalan kuruluşlaı bclediyelerdir. Her gün

150-200 kişiyle kalşı karşıya kalıyorum, vatandaşla temas ediyorum. Böyle bir im-
kanımız varken biz bunu niye kullanmıyoruz, yani ıabana çok sağlam basmamız

lazım. Tabana basaıken de, bu konuyu ister odamz olaralc ele alalım, isıer fen fcn
ele alalım, bu hususta selahiyedi a*adaşlanmız, meslektaşlanmız bu konuya ağırlık
versinler, aynca işin politik urafi ü vardür ama, her ilde, haua ilçcdc haİiia birimle-
rini kurduralım. Bu takdirde birçok sorunlanmız kendiliğinden yoluna girecekür.

Nitekim, bugün burada görüyorum beraber çalışıığım arkadaşlaİ vaı. Bakırköy Bele-

diyesinde Hariıa Müdürlüğünun onayını almaün imar planı yapılmamaktadrr. Bu

çok büyiik bir aşamadır arkadaşlaı. Önce Haİiıa Müdiiİlüğünün onayı alınır, ondan

sonra imar planı yapılır. Biz bunu uyguluyoruz, 48 kişilik de ekibimiz vaı, bunun

25 adeü harita ve kadastro mühendisidiı. Demek ki bu §ler oluyor. Şuıada ben ken-

dimi misal vermek istemezdim, keşke lstanbul'da benken başka, yani benim dahil
olduğum belediyeden başka belediye otsayü da onun durumlannı da izah eunek im-

kanını burada bulsaydım. Ama mecbur kalıyorum kendirnden bahsetmeye ve zaman

z2man utanryorum.

Efcndim, şimdi izin alma derken, tabii "Biz plan yapalım ml" şeklinde izin
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almıyorlar da, "Biz büada plan yapacağz, buranrı halihazr harita§rnı yerin" şeklinde
alryorlar, gaye de budur zaten. Biz, başka bif meslek kuruluşunun tabii ki tamamen
içişlerine karışamayız, muhakkak bizden haIia için alıyoılar. Ama bizim harita
gelmeden de plan yapılmıyor. Plan yapıldrğı zarnan biz etkili oluyoluz, çünkü uygu-
lamacı ü biziz.

Arkadaşlar, bugün şunu unuıınayalm ki, tarladan aIsa haline gelmemiş o|an, bi
nanııi iskanr alınma anına kadar olan o zaman sürecinde, her sürecinde harita
mühendisinin fonksiyonunu otütmaya çalışmalıyız. Birçok konuşmacı aİkadaşım
söyledi, bugün uygulama an* bizim için harita rniihendisliğinin dahili branşlan
içinde, ana bıanş olma durumundadır. Eğer bu yasalann verdiği haklaıı, bizim şu
güzel gel\memizi bu yönde kullanırsat, emin oıun bir fırsatı kaçrmamrş oluruz ve
bu hususıa da hakikaten Tükiye çapında, memlekeüimiz çapında zevkli hizmeı ede-
bilmek imkanlnı elde ederiz. Lütfen bunu benimseyin, yani bu biı uygulamarrın ver_
miş oıduğu sonuçtur, kitaplarda yazmıyor, hakikaten de böyledir. o yönden diyoıum
ki, gelecek muhakkak ki çok daha iyi otacaktır. Ama nazariye ile uygulama
arasındaki far*r biraz azaltalım, yani uygulamaya biraz daha fazla önem verelim.

PANEL YÜRaITÜCÜSÜ- Toparlar mısınız? Sayın Demircan.

Belediyelerde bütün öğredm görevlisi arkadaşlanmız görev alıyor aydınlanmak
için daha eski meslektaşlanmu, çok güzel bir olay. Bakuköy Belediyesi yaz tatilinde
30 adeı sıajyer talebe çalışurmıştır, büyiiü<,bir aşamadır ve bu devamlı açıktır, her
sene 30-35 saaı stajyer talebe ça]ışıımak imkarıımız vardrı, başkanımz da bunu ka-
bul eırn§ü.

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Sayın Demircan, lütfen ıoparlaı mısınz?

Mehmet DEMIRCAN (Devamla)_ Bunlar büyilk olaylardır. Sağolun, biıaz fazla
taştm, biliyorum. Ama sizlere doyamıyorum. İyi akşmlaı, teşekkür ederim.
(Alhşlar)

PANEL YÜRtİnjCÜSÜ- Sayın Eıkan, size sorulan soruların yanıüannı rica
e@eğrn.

PIof. HüSeyin ERKAN_ Efendim, çok losa olmaya çalışacağım
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Mehmet DEMİRCAN @evamla)- Toparlryorum.

Şu anda bir hususa daha temas edeceğim. "Uygulama" derken, ufak ıefek e&in-
likler başladı. Mesela, biz yine sayın hofesör Yılüz'ın önerileriyle her sene başında,

çeşitti kuruluşlal Yıldız Üniversitesinde uygulamaya dönük gece ve gündüz
öğrencilerine tayin etlikleri saat kadal deıs veriyoruz, bu da çok giızet bir olay olu-
yor. Meslekhşlanmız daha ilk aşamada, yani mesleğin genel bil görünümünü
görerek, güzel bif uygulama oluyor.



Muhitün Bğy arkadaşııhızın söyıedi§, ya da sorduğu soruyla ilgili olarak,
ashnda Saym Demirel cevaplamış oldu ama, özet olarak bcn Ğ şunlan eklunek is-
üyorum.

Her örgüüenme bir hizmeı ıiretimi amacıyla olacakur. o halde, ne tiİetilecek,
nasıl üretilecek, hangi amaçlarla iiıretilecek bunların belirlenmesi, aıkasrndan
örgüdenmesi gerekif. Ama hemen b§tan söylemek gerekir ki, arazi toplulaşurma

çalışması, biı ekip çalışmasıdıı. O halde, hariıacılığın yanınd4 belki "harilacının
koordinatörıüğıınde" demek daha doğu, onun koordinatörlüğiine ıanmcının, toprak
bilimcinin bir ölçude belki bilgisayar özellikle son zarnan|ada devreye girmeye
başladı. Bilgisayar ızmanınln kaulımıyla oluşacak bif ekip başta düşünülebilir
Tilrkiye için.

Yol ve sulama, kuruğna konusunü sanıyonım edindiğimiz, öğTencilere vef-
ü§miz bilgiler, bizim meslektaşlanmıza verdiğimiz bilgiıer ilk aşamada yeterıidil
Tftkiye açısndan.

Sayın Yıldız hocam beni çok yaıaladı, "Elmalarla armutlan bir araya geıirdi"
dgdi. Çok üzüldüm doğusu, bizi Batının değerleriyle koşullandıfıyor, ondan §oııra da
diyor ki "Elmalarla armuılan bt araya geüremezsiniz. Getiririz aİkadaşlaİ Ye geıe-
cekıe. Ben, Baunın size sadece, Baudaki hedefleri gösıermek için ömekleıi verdim,
gelişmeleri gğsıermek için, yoksa Batıyı ıabii görelim ama, Baıryı ömek alalım,
aynını yapalım biçiminde değil.

Toplulaştırmayı yapaıız, yapacağız r,e yapmak zorunüyız. Ne olursa olsun
kaçamayu, bunu yapmak zorundayız. Teşekkür ederim.

PANEL YÜRtitÜcÜsÜ- Efendim, daha ewel söz isıeyen arkadaşlara son söziı
de Sayın Ülun'a verdiğimi söylemişdm.

Toplanuyı kapatınadan evvel biıkaç keliıne söylemek istiyorum.

Bir defa gündemimizde bir buçuk seneden beri d€vam eden bir arazi toplu-
Iaştırması var, arazi toplulaşüımasında öyle veya böyle diyelim, gayet uzakla uzjkta
duruyoruz. Nedenini hep berabor düşünmeye çalışlım, niçin ]ızak duruyoruz. Bu,
yakın zamanda, birkaç ay sonİa yine gündemde gelecek, yine de uzak duracağız. Bu
projelğr hep giindeme geliyor, hep uzak duruyoruz. Temelinde iyi örgüılenemiyon z.
Birinci olarak bunu vurgulamak istiyorum.

İkinci olarak da, üm arkadaştann dikkatini çekmek isıediğim bir konu daha vaı,
Sayın Yılmaz Yaran\n alunı çizdiği, en büyük ıransfer l984'en bu yana, özellikle
özel sektöre en büyük transfer arsa düzenlemesiyle olmuştl]r. ondan evvel özel
sekıördeki transfer küçümsenecek kadar ufak rakamlardır. Şimdi bu alarda rakipleri-
miz var. Bu rakipterimiz için de biı şeyler yapmamız lazım. lmaı Yasası böyle
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çıktığı takdirde, Eansfer bu kadal rahaı, bu kadar büyiik olnayacakur. Hepinizin bu
konuya da dik*atini çe*erim.

Üçüncü olafak da, TüIk mühendis ve miman her ti.irlü projenin altına imza au-
bilecek bilgi birüimindedir, niteliğindedfu. Ancak, bugün yapılaıı bu değildiİ, eski-
den bir kaIayolunu bizzaa yapan, şimü ihale ediliyor, etüd ühi ihale ediliyor.
İnşallah ileri yılda, çok yakın gelecekte bu etüt ve projelerin alİrnda da Ttırk
mühendis Ye mimaİlannın imzaıaİını görtirı|z.

Hepinize saygılar sunanm efendim, sağolun. (Alhşlar)
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:08.02.1989
: 9,30

Oıurum Başkanı
oıurum yaımanı

: Dr. Yüksel ALTINER
: Hüıya APAK

OTURUM BAŞKAN]- Kurultayımızın 5 üncil Otunımunu açıyorum.
Size dağıulan programda bir değişiklik yapmak zorunda kalük. hogramda otıı-

rum başkanı olarak belitilen orhan Yücel ve 2. başkan Ali Uygan arkadaşlanmız ra-

hasızl*lanndan dolayı bugün aramızda bulunamamaktadırlaı. Bu nedenle otufumu
ben Yüksel Alnner ve arkadaşım Hülya Alpak yönetmeye çalşacağız.

Bugünkü çalışmalara başlamadan önce bildiri sunacak meslekdaşlanmızdan ri-
cam; zaman planlamasına uymakıa gayreı gösıermeleridi. Zaman kaybına neden ol-
mamak için "Döni,işümler ve seçmeli noktalara göre programlanması" adlı bildiriyi
sunmak uzele Yıldız Ünivcrsiesinden PIof. Dr. AMullah Pektekin'i kiıİsüye daveı
ediyorum. Teşekkür ederim,
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